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На два разпита в прокуратурата ще бъде Бойко Борисов в четвър-
тък. Единият е по делото “Барселонагейт”, а вторият - по сигнал от 
гражданско сдружение.

Георги КОНСТАНТИНОВ

унгария 
Блокира
военната помощ
за украйна

ДоБрите сили 
преДаДоха 
протеста
от 2020 гоДина

„Да поЧетем” 
на площаД
„славейков”
на 24 май

Българите 
се върнаха 
в театрите 
и музеите

ВърВи, 

народе 

Възродени...

Стр. 8,9 и 12

Стр. 4

софия продължава да 
трупа дългове за охрана на 
столичното метро. те вече 
надвишават 11 млн. лева и 
столичната община, “Ме-
трополитен” и сДвР са в за-
дънена улица за решаването 
на проблема от месеци.

“Метрополитен” не е 
в състояние да плати за-

дълженията си, настоява 
за разсрочване или за оп-
рощаване на сумата. От 
общинското дружество се 
оплакват, че Центърът за 
градска мобилност не им 
превежда пари редовно. От 
“Метрополитен” настояват 
общината да вземе реше-
ние по казуса, тъй като се 

опасяват, че сДвР може 
да предприеме стъпки към 
предявяване на иск. 

От ръководството на 
столичната община пък 
смятат, че след като метрото 
е определено като стратеги-
чески обект, за охраната му 
трябва да плаща държавата. 

“Метрополитен” бе из-

правен и пред риска да оста-
не без приходите от продаж-
ба на еднократни хартиени 
билети за пътуване, тъй като 
те трябваше да отпаднат от 
1 юни. Очаква се на сесия 
утре съветниците да гласу-
ват за запазването им. 

Столичнатаобщинадължинад11млн.леванаполицията

снимкибта

софия не може да плати
за охраната на метрото

вкадър

В училището “Джафер Оломани” в село Борйе деца от българското малцинство в Албания изучават родния 
език. Библиотеката е пълна с български книги, а местните се опитват да съхранят идентичността и езика ни

Сабяразсичашенашитекорени.

Вдигахмещитове-книгиразтворени.

Огънсъбаряшепортитебукови.

Носредпожаритесричахмебуквите.

Родовихроникикриехмевпазвата.

Нямахметронове.Имахмеазбука.

Идопищовитевробскивъстания

носехмесвоитесветиписания.

ВкървавимиговеБогнизабравяше.

Книгатавинагисиланидаваше.

Тъйсменадвивалитъмнобезродие

свас-братеКириле,братеМетодие!
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В Бургаския свободен университет се състоя тържествена церемонията по официалното 
връчване на дипломите на Випуск 2023. Над 300 абсолвенти от 14 бакалавърски и 22 
магистърски програми получиха дипломи на висше образование

с 48,3 на сто се увеличи-
ли посещенията в театрите 
през миналата година спрямо 
предходната, сочат данни на 
НсИ. През 2022 г. в действа-
щите 72 театъра в страната са 
организирани 13 193 предста-
вления, които са посетени от 
1,7 млн. зрители. средният им 
брой на едно представление е 
130 и се е увеличил с 41 спря-
мо 2021 г. Значителен ръст се 
регистрира на представления-
та на музикалните колективи, 

които са се увеличили със 72 
на сто. 

Почти двоен е ръстът и на 
регистрираните читатели в 
библиотеките. Те са 314 000, 
което е с 42% повече в срав-
нение с предходната година, 
а посещенията са повече с 
23,1%. Обогатява се и фондът 
на Националната библиотека 
“св. св. Кирил и методий”, 
която през 2022 г. има реги-
стрирани 58 000 библиотечни 
документа повече от 2021 г. 

Възходяща тенденция беле-
жат и прожекциите и посетите-
лите в кината. Прожекциите са 
повече с 43,1%, а посещенията 
- с 59 на сто. В края на 2022 г. 
кината в страната са 85, а ки-
ноекраните - 227. Българите 
предпочитат да ходят на кино 
в мултиплексите, които са 11 и 
в тях са осъществени 57,4% от 
всички прожекции и 63,2% от 
посещенията.

Посещенията в музеите 
през 2022 г. са малко над 4 

млн. и съпоставени с 2021 г. 
се увеличават с 37,2%. Въпре-
ки това те все още са далеч 
от 2019 г., когато са били над 
5,3 милиона. Регистрирано е 
и увеличение на посещенията 
на чужденци в музеите - с 272 
000, или със 75,6% спрямо 
предходната година.

На фона на тези положи-
телни тенденции читалищ-
ната дейност е по-скоро в 
упадък. Изследването им се 
прави един път на пет го-

дини и за този период броят 
им е намалял, членовете им 
- също. действащите читали-
ща са основно в селата - 80 
на сто от всички 3319. Едва 
половината от тях предлагат 
ползване на компютър с дос-
тъп до интернет, всяко трето 
няма зала за представления, 
а в 10 на сто липсват библи-
отеки. Основната им дейност 
през миналата година е била 
да организират фестивали и 
празненства.

Главна дирекция “Гранична по-
лиция” ще похарчи 1 559 566 лв. без 
ддс за модернизация на Национал-
ния център за борба с фалшиви и 
подправени документи за пътуване, 
става ясно от регистъра с обществени 
поръчки. с парите ще бъде за купе-
но ново оборудване за поделенията в 
софия , Бургас и свиленград. То ще 
включва 2 броя многофункционал-

ни уреди за визуално и спектрално 
изследване на документи и 2 броя 
специализирани стерео-микроскопи 
от висок клас с цветна камера и фи-
брооптично светодиодно осветление. 
Ще бъдат купени и цветни принтери, 
модерна камера, осветление и ком-
пютър.

Центърът ще бъде снабден с 2 мо-
билни системи, които да са трайно 

монтирани в автомобил. Устройствата 
ще се управляват чрез лаптоп и трябва 
да съдържат библиотека с изображе-
ния на лични документи на минимум 
195 страни. Освен че ще може да чете 
всякакви чипове в личните документи, 
оборудването с лицево разпознаване.

мВР засилва охраната по сухо-
земната граница чрез дистанционно 
управляеми летателни системи за 416 

666 лв. без ддс. с тях ще бъдат ку-
пени 5 такива системи, всяка от които 
ще включва два дрона. Единият ще е 
оборудван с цветна камера, а другият 
с комбинирана - цветна и термовизи-
онна. Ввяка от системите трябва да 
включва и автомобил, който да слу-
жи за транспорт на дроновете. Колите 
трябва да са джипове 4x4 с двигател 
минимум 93 к.с.

22 035 мъже са ползвали отпуск по бащинство миналата го-
дина, сочат данни на Националния осигурителен институт. За 
сравнение, през 2021 г. техният брой е бил малко над 21 900 
души. 

съгласно Кодекса на труда, когато майката и бащата имат 
брак или живеят в едно домакинство, бащата има право на 15-
дневен отпуск при раждане на дете от датата на изписване на 
бебето от лечебното заведение. По време на този отпуск бащата 
получава и парично обезщетение, което е 90 процента от сред-
нодневното му възнаграждение. Изискването е мъжът да има 6 
месеца осигурителен стаж като осигурен за общо заболяване и 
майчинство. данните на Националния осигурителен институт 
сочат, че и през пандемичната 2020 година бащите, които са се 
възползвали от този вид отпуск, са 21 656.  

За миналата година има 885 мъже, които са гледали детето 
си от 1 до 2-годишна възраст. През 2021 г. те са били 727, а през 
2020 г. - 735. само 266 бащи са гледали бебето си след шестия 
месец от раждането му. 1370 са мъжете, които са ползвали па-
рично обезщетение за отглеждане на дете до 8-годишна възраст. 
Такова се отпуска от 1 август 2022 г. със законови промени, с 
които се уреди нов вид отпуск от два месеца за бащите. 

На два разпита в прокура-
турата ще бъде Бойко Бори-
сов в четвъртък. Единият е по 
делото, станало известно като 
“Барселонагейт”. Разследва-
нето проверява дали Борисов 
е прал пари в испанския град. 

Вторият е по сигнал от 
гражданско сдружение, за 
което прокуратурата съобщи 
в понеделник. В него имало 
твърдения за корупция и зло-
употреба с власт. Вероятно 
става въпрос за сигнали на 
“Боец”. 

Лидерът на движението 
Георги Георгиев заяви пред 
журналисти, че сигналът 
срещу Борисов съдържа сви-
детелски показания, собстве-
норъчно подписани на всяка 
страница от бизнесмен, който 
свидетелства за това, че лич-
но е предал подкуп на Бойко 
Борисов в тоалетна, за да му 
бъде възстановен ддс в раз-
мер на милиони. самият той 
признавал, че ддс бил закон-
но възбранен заради фалшиви 
фактури. 

софийската градска прокуратура предлага 
на главния прокурор да поиска от Народното 
събрание да снеме имунитета на депутата от 
ГЕРБ делян добрев.

Предложението е за даване на разрешение 
за продължаване на наказателното преслед-
ване срещу  добрев по досъдебно производ-
ство, по което той е обвиняем. става дума за 
обвинение в престъпление за умишлена без-
стопанственост в особено големи размери и 
представляваща особено тежък случай.

досъдебното производство засяга дейст-
вията на сегашния народен представител, 
докато той е бил министър на икономиката, 
енергетиката и туризма. Има съмнения, че 

той не е упражнил достатъчен контрол вър-
ху работата на изпълнителния директор и на 
съвета на директорите на “БЕХ” ЕАд. На 
дружеството е било възложено управлението 
и разпореждането с обществено имущество, 
а добрев не е организирал, координирал и 
контролирал осъществяването на държавна-
та политика в областта на енергетиката съ-
образно решение от 2012 г. за прекратяване 
изграждането на Ядрена централа на площад-
ка “Белене”. според наблюдаващия прокурор 
от това са последвали значителни щети за 
предприятието “НЕК” ЕАд, което е дъщерно 
дружество на “БЕХ” и те са в размер общо на 
4,5 млн. евро.

Двойно са се увеличили 
зрителите в театрите
Посещениятавмузеитерастат,читалищатанамаляват,показватданнинанси

Над 22 000 мъже 
са ползвали отпуск 
по бащинство през 2022 г.

Прокуратурата поиска 
имунитета на Делян Добрев

Борисов на разпит 
за „Барселонагейт”

МВР ще похарчи над 1 млн. лв. за борба с  фалшивите паспорти
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Четирима членове на Проку-
рорската колегия на Всс внесо-
ха второ искане за уволнението 
на главния прокурор иван ге-
шев. Това са същите хора, които 
на 12 май настояха той да бъде 
предсрочно освободен, защото 
е нарушил служебните си за-
дължения с пряката намеса в 
разследването на “атентата”. От 
подписалите новото предложе-
ние отсъстват Огнян дамянов 
и светлана бошнакова, която 
гешев нападна, че е подписала 
първото, докато е била в “Пи-
рогов”. Огнян дамянов пък е в 
отпуск и е в чужбина.

Новото искане е заради из-
явлението на гешев от 15 май, 
по време на което той демон-
стративно скъса оставката си 

и заговори за измитането на 
“политическия боклук”. спо-
ред Калина Чапкънова, йордан 
стоев, георги Кузманов и гер-
гана мутафова той е нарушил 
етичните норми на магистра-
тите и е накърнил престижа на 
съдебната власт.

Четиримата цитират изис-
кванията към магистратите за 
вежливост и толерантност, поч-
теност и благоприличие. спо-
ред тях, наричайки депутатите 
“политически боклук”, гешев 
е демонстрирал явно неуваже-
ние към политическата систе-
ма и нейното функциониране. 
“действията му скандализираха 
цялото общество и бяха въз-
приети като несъответстващи 
на заеманата от него длъжност. 

Това доведе до отрицателна об-
ществена нагласа спрямо функ-
ционирането на цялата съдебна 
система и в частност на проку-
ратурата”, пишат четиримата от 
Всс.

Те посочват и че лексиката, 
жестовете и интонацията на ге-
шев се възприемат от представи-
телите на законодателната власт 
като непристойни и мутренски и 
“закана с откровен рекет спрямо 
политическата система”, както и 
за намеса в политиката. 

дУма припомня, че кадро-
виците, които сега за втори път 
искат уволнението на гешев, 
бяха част от твърдото му лоби 
в съвета. до 11 май те винаги 
се съобразяваха с неговата воля, 
включително се противопоста-

виха изобщо на обсъждането 
на скандалите в прокуратурата, 
развихрили се след взрива сре-
щу колата на главния прокурор. 
Четиримата се обърнаха срещу 
него, след като номинираната от 
гЕрб за премиер мария габриел 
поиска уволнението на гешев.

В понеделник, малко преди 
главният прокурор да направи 
второто си изявление, разкри-
ващо мафиотските порядки в 
прокуратурата, прокуратурата 
обяви, че прави редица проверки 
по сигнали от граждани и сдру-
жения. Калина Чапкънова и ге-
орги Кузманов се озоваха сред 
проверяваните, редом с бойко 
борисов и мария габриел. В за-
пис, който гешев пусна в опит 
да се покаже като жертва на 

олигархията, пък йордан стоев 
играе ролята на посредник и вес-
тоносец за оставката на главния 
прокурор.

междувременно гешев из-
прати становище до Всс по 
повод исканата оставка, депози-
рана на 12 май. В него той отри-
ча да е извършил нарушение на 
служебните си задължения. ге-
шев уточнява, че не е давал ни-
какви указания на разследващи, 
израелски експерт не е участвал 
в действия по разследването на 
взрива срещу колата му и не е 
допускан на мястото на огледа. 

По-късно от прокуратурата 
защитиха главния прокурор като 
посочиха, че са разглеждани над 
70 сигнала срещу него, които се 
оказали неоснователни.

Членове на ВСС с второ искане
за уволнение на Иван Гешев
Главниятпрокурорнарушилетичнитенорми,наричайкидепутатите„политическибоклук”

Формулата за ротационни министър-
председатели е обяснена неправилно 
- всъщност ще имаме ротиращи се пра-
вителства, защото след оставката на пре-
миер, следва оставка на кабинета му, обяс-
ни бившият конституционен съдия проф. 
Пламен Киров. според него и в израел, 
и в ирландия са приложени подобни мо-
дели, но те са съобразени с националните 
особености на политическите им систе-
ми. “Не може да прилагаме безкритично 
чужди примери в наши условия. Както 
е тръгнало, че започнем да  ротираме и 

главния прокурор, и президента”, поясни 
проф. Киров. По думите му правител-
ството ще е на ПП. За дб не знам, уточ-
ни проф. Киров. “В него мария габриел 
ще е с пост, а гЕрб просто ще гласуват в 
Нс. На следващите местни избори кадри-
те на гЕрб ще бъдат изчистени и ще има 
прекрояване на избирателния кодекс, на 
службите и т.н.”, прогнозира той.

“Ужасът е за избирателите. решението 
не може да минава с хора, които до скоро 
са казвали, че е изключено това да го на-
правят с другите”, заяви политологът доц. 

Петър Чолаков. По думите му с неубеди-
телните преговори, които водят с гЕрб,  
ПП са се простреляли в крака.  борисов 
пък е победил, но с цената на тежки щети. 

според социолога андрей райчев съ-
ществен въпрос е защо борисов се е съ-
гласил на подобен модел и защо ПП го 
иска. “Този, който го арестува, сега му 
казва “ела да направим правителство”. 
Той постигна целта си - не е в изолация. 
ПП пък целят властта и я получиха. На бо-
рисов не му трябва властта, след 9 месеца 
ще каже “тези са боклуци” и ще отидем 

на избори - то се вижда с просто око. Ще 
получим напрежение ПП-дб и ръст на 
Костадинов. Кой плаща сметката? гЕрб, 
бсП, дПс? Не - ПП!”, подчерта райчев.

По думите му габриел е класически 
изпълнител без никакво собствено дви-
жение. “борисов видя, че в ПП има цяла 
група хора, според които тяхно управле-
ние ще е добро за българия. Това обаче 
не е така, защото никой в българия не им 
е дал това право. ПП получават власт на 
хартия, а те получават унищожително на-
прежение”, коментира райчев. 

АнАлизАтори:

ПП се простреля в крака с ротационния кабинет

депутатът от “бсП за бълга-
рия” ирена анастасова е вклю-
чена в парламентарна делега-
ция, която е в рим и Ватикана 
по случай 24 май. Тя е водена 
от председателят на 49-ото Нс 
росен Желязков. В делегацията 
са включени парламентаристи, 
представители на държавната 
власт, на светия синод на бъл-
гарската православна църква и 
на Католическата църква.

На 23 май те поднесоха цве-
тя на паметника на Капитан Пе-
тко войвода в рим. 

На 24 май - деня на свети-
те братя Кирил и методий, на 
българската азбука, просвета и 
култура и на славянската кни-
жовност, членовете на делега-

цията ще имат аудиенция при 
папа Франциск и ще присъстват 
на тържествена православна ли-
тургия и молебен пред мощите 
на свети Кирил в базиликата 
“сан Клементе”.

По-късно делегацията ще 
посети базиликата “санта ма-
рия маджоре” и ще бъдат под-
несени цветя пред българската 
плоча, където славянските кни-
ги са получили официално при-
знание от Ватикана.

По време на визитата си в 
рим депутатите ще се поклонят 
пред паметника на иван Вазов. 
Те ще присъстват на приема 
в българското посолство и ще 
поднесат цветя на паметника на 
“св.св. Кирил и методий”.

Ирена Анастасова 
участва в тържествата 
в Рим по случай 24 май

лидерът на младежкото обедине-
ние в бсП габриел Вълков направи 
своеобразен отчет за дейността си по 
повод една година от избирането му на 
поста.”Нашата мисия са младите хора. 
Проведохме 6 заседания на Национал-

ния съвет на организацията в различни 
градове”, написа той във Фейсбук.

“Посетихме 18 областни центрове, 
където се срещнахме с хиляди млади 
социалисти. Проведхме срещи с 92 об-
щински организации на мО в бсП. Ор-

ганизирахме 3 национални обучения, 
на които успяхме да надградим знани-
ята и уменията на над 150 младежи от 
организацията”, подчерта Вълков. 

Проведени са шест национални съ-
бития на мО в бсП с участието на над 

2300 членове. Организацията е участ-
вала в две предизборни кампании, в 
които са имали над 200 млади и под-
готвени кандидати и в три общи битки 
за справедлива, солидарна и социална 
българия.

ГАбриелВълкоВ:

Нашата мисия са младите хора в БСП 

снимкаличенархив

Лидерът на общинската организация на БСП във Велико Търново Михаил Михалев участва в 
литературна вечер, наречена „Думите, които (ни) събират“. Тя събра 15 местни  журналисти в 
Изложбени зали „Рафаел Михайлов“, които четоха авторски литературни текстове в поезия и проза 
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Деси ВЕЛЕВА

столичната община, “метропо-
литен” и сдВр са в задънена улица 
по отношение на изплащането на 
нарастващите дългове за охрана 
на метрото. Въпросът се обсъжда 
от месеци, но казусът не може да 
намери решение. Над 11 милиона 
лева дължи общинското друже-
ство, което стопанисва метрото, на 
сдВр за охрана за месеци назад. 
“метрополитен” не е в състояние 
да плати задълженията си, дори 
продължава да трупа нови, стана 

ясно от обсъждане на проблема в 
комисията по транспорт към сто-
личния общински съвет. Като при-
чина за критичната ситуация се из-
тъква пандемията от КОВид-19, 
която е намалила приходите, както 
и енергийната криза, увеличила 
разходите. От “метрополитен” се 
оплакват и че Центърът за град-
ска мобилност също не им плаща 
редовно. Правени са предложения 
дълговете да се разсрочат, но отго-
вор от мВр няма. От дружеството 
настояват общината да вземе ре-
шение по казуса, тъй като се опася-
ват, че сдВр може да предприеме 
стъпки към предявяване на иск. 

От ръководството на столич-
ната община пък смятат, че след 
като метрото е определено като 
стратегически обект, за охраната 
му трябва да плаща самата дър-
жава. “мВр определя кои обекти 
са с национална сигурност, как да 
се пазят, както и какви да са запла-
тите на охраната, а ние плащаме 
сметката”, коментира зам.-кметът 
по финанси дончо барбалов. 

следващата стъпка е предста-
вители на мВр да се поканят на 
разговори в общината, за да се об-
съди разсрочване на изплащането 
на задълженията или опрощаване-
то им. 

От постоянен натиск и 
напрежение, насаждане на 
страх, принуда и притис-
кане от страна на ръковод-
ството се оплакаха медици 
от “майчин дом”, които 
излязоха на протест вчера 
пред министерството на 
здравеопазването. 

Те се оплакват от не-
добрата работна атмос-
фера, която насаждал 
директорът на болницата 
проф. иван Костов, както 
и от грубото и унизително 
отношение, което той де-
монстрирал към персона-
ла на Клиниката по анес-
тезиология и интензивно 
лечение.

Протестът бе органи-

зиран от синдикат “Защи-
та”, а недоволството води 
началото си от момента, в 
който част от работещите 
в клиниката започват да 
повдигат въпроси, свърза-
ни с организацията на ра-
бота, двойните стандарти 
при прилагането на закона 
и натиска върху част от тях 
да напуснат. медиците са 
категорични, че анестези-
ята в акушерството е мно-
го специфична и не всеки 
анестезиолог може да ра-
боти това. По думите им 
заплахите за уволнение са 
непрекъснати, а в същото 
време се назначават хора 
без опит, което поставя 
под риск качеството на ра-

ботата, живота и здравето 
на пациентите. По този 
причина протестиращите 
ще поискат от здравния 
министър да отстрани ди-
ректора на “майчин дом” 
проф. Костов.

ръководството на 
болницата обвинява за 
напрежението бившия на-
чалник на клиниката д-р 
Елена георгиева, която 
три години е била завеж-
дащ, но сега е освободена 
с мотива, че не е хабили-
тирано лице. работещите 
в клиниката обаче са ка-
тегорични, че истинската 
причина са нередностите, 
за които са сигнализирали 
многократно.

Наднормено съдържание на желязо 
и хром е открито във водата на три сви-
щовски села. Заради това регионалната 
здравна инспекция във Велико Търново 
задължи водоснабдителното дружество 
за региона да осигури качествена питей-
на вода за драгомирово, совата и бъл-
гарско сливово

след хроничния проблем със съдър-
жанието на манган в питейната вода на 
свищовските села, които се водоснабдя-
ват от местни водоизточници, последни-
те изследвания на регионалната здравна 
инспекция констатират над два пъти 
наднормено съдържание на желязо в пи-
тейната вода на село българско сливово. 
Няма здравословен риск, но се създават 

проблеми за работата на водоснабди-
телната система, коментира д-р Евгения 
Недева, директор на рЗи. При наднор-
мено съдържание на манган и желязо в 
тръбите прорастват определени видове 
водорасли, което води до запушване.

В питейната вода на драгомиро-
во и совата е повишено съдържанието 
на хром. Здравната инспекция е издала 
предписания до ВиК “йовковци” да оси-
гури безопасна и чиста питейна вода за 
населението в трите села. с началото на 
активния земеделски сезон е констати-
рано и наднормено съдържание на ни-
трати във водата за свищовското село 
Овча могила. 10 са селата в областта на 
воден режим.

От началото на проекта 
“грижа в дома в община русе”, 
изпълняван от община русе, са 
се включили над 500 потреби-
тели. Той стартира на 14 но-
ември 2022 г., като разширява 
възможностите за предоставя-
не на социални и интегрирани 
здравно-социални услуги в до-
машна среда. Услугите се пре-

доставят на нуждаещите се за 
период от 12 месеца и включ-
ват доставка на хранителни 
продукти и продукти от първа 
необходимост, заплащане на 
битови сметки, профилактика 
на здравето и социално значи-
ми заболявания, предоставяне 
на психологическа подкрепа, 
подпомагане при извършване 

на ежедневните дейности. 
Към шестия месец от реали-

зиране на дейностите по проекта 
в услугата са включени 545 въз-
растни и хора с увреждания със 
здравословни проблеми, които 
нямат възможност да се обслуж-
ват сами. Потребителите са от 
русе, мартен и малките населе-
ни места - Тетово, семерджиево, 

ястребово, Ново село, Хотанца, 
Червена вода, бъзън, басарбово 
и Просена. Те получават интег-
рирани здравно-социални услу-
ги съгласно индивидуалните си 
потребности.

Увеличен е и броят на нае-
тите по трудов договор лица. По 
проекта работят 158 домашни 
помощници, 5 сътрудници по 

социални дейности, 3 социални 
работници, двама рехабилита-
тори, две медицински сестри и 
един психолог. На база извър-
шените оценки 60% от потре-
бителите получават подкрепа в 
рамките на 2 часа, 20% на 1 час, 
а останалите - на 3 и 4 ч. Най-
възрастният потребител е на 101 
г., а най-младият - на 21 години.

Момичетата от мажоретния състав “Екстрийм” към Общинския  
младежки дом в Русе с ръководители Вероника Миланова и Петя Бонева 
участваха в 100-годишното издание на Габровския карнавал.  
Русенките представиха магията на мажоретното изкуство  
пред габровци и гости от цялата страна и чужбина

София и МВР в задънена улица
за дълга за охрана на метрото
Столичнатаобщинанеискадаплащанаполицаите,
задапазятстратегическияобект,дължиим11млн.лева

 

 

 

 

 

Хартиеният билет за еднократно пътуване за метро 
остава. Според промените в наредбата  
за пътуване в София, приети през миналата година, 
той трябваше да бъде спрян от продажба на 1 юни. 
Утре се очаква общинските съветници да гласуват 
поредната корекция на наредбата, която промени 
тарифната политика за пътуване в столичния транс-
порт. Според вносителите това е нужно за по-голямо 
удобство на пътуващите, както и заради приходите, 
които получава метрото чрез продажба на хартиени 
билети през касите. Те са около 1,2 млн. лева на месец  
при 35 000 продавани билети на ден. 

Хартиеният билет  
за метро остава

Медици от „Майчин дом” протестираха 
пред здравното министерство

Желязо и хром над нормата 
във водата на свищовски села

Над 500 души се обслужват по проект „Грижа в дома в община Русе”
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Пътувания с парен локо-
мотив ще организира БдЖ в 
първите дни от юни за всички 
деца и любители на влакове-
те. Това съобщават на сайта 
на БдЖ. Цените на атракци-
онните пътувания обаче са 
доста солени - 50, 68 и 76 лв., 
в зависимост от това, по кой 
от трите различни маршрута 
пътувате. 

По време на международ-
ния ден на детето - 1 юни ще 
бъдат организирани пътувания 
от софия до Перник и обра-
тно, както и по теснолинейка-
та от септември до Велинград 
и в обратното направление.

от софия за Перник с па-
рен локомотив атракционният 
влак ще потегли от Централ-
на гара софия в 9 часа и ще 
пристигне в Перник в 11 часа. 
Пътуващите с влака ще имат 
малко повече от три часа за 
разходка в града, където има 
организирани различни ини-
циативи около двореца на 
културата, като концерти и 

др. Влакът ще тръгне обра-
тно от Перник в 14,25 часа 
и ще пристигне в софия в 
15,20 часа. Цената на билета 
за пътуване в двете посоки 
софия - Перник - софия е 50 
лв. с включено запазено мяс-
то, като за всички деца до 10 
годишна възраст билетите ще 
бъдат на половин цена.

По същото време влак-
чето по теснолинейката ще 
замине с парен локомотив от 
гара септември в 9,15 ч. и ще 
пристигне във Велинград в 12 
ч., а от там към гара септем-
ври - в 14,15 ч. За пътуващите 
с този влак, освен времето за 
разходка от малко повече от 
два часа в курортния град, 
композицията ще има две 
спирания в посока Велинград 
на гарите Варвара и долене. 
Там пътниците ще могат да 
направят снимки на спира-
щите дъха красиви гледки. 
освен на 1 юни, пътуване по 
теснолинейката ще бъде ор-
ганизирано и в неделния ден 

на 4 юни по същия маршрут 
и със същото разписание. Це-
ната на билета за пътуване в 
двете посоки септември - Ве-
линград - септември е 68 лв. 
с включено запазено място, 
като за всички деца до 10 го-
дишна възраст билетите ще 
бъдат на половин цена.

Третият маршрут на пъ-
туване ще бъде организиран 
в събота на 3 юни по направ-
лението софия - копривщица 
- софия. Парният локомотив 
ще потегли с композицията 
в 9 ч. от Централна гара со-
фия и ще пристигне в гара 
копривщица в 11,57 ч. от га-
рата до града ще бъде осигу-
рен автобусен транспорт. от 
кипривщица влакът ще по-
тегли обратно към Централна 
гара в 16,40 ч. Цената на биле-
та за пътуване в двете посоки 
софия - копривщица - софия 
е 76 лв. с включено запазено 
място, като за всички деца до 
10 годишна възраст билетите 
ще бъдат на половин цена.

ако след 10 юни няма 
приет бюджет за годината 
или ново удължаване на 
миналогодишния бюджет, 
държавата ще може да 
харчи само толкова, кол-
кото събира. Това става 
ясно в отговор на минис-

терството на финансите на 
Бнр дали при най-небла-
гоприятната хипотеза ще 
има средства за пенсии и 
заплати в публичния сек-
тор. действието на т.нар. 
удължителен закон за бю-
джета приключва именно 

на 10 юни. Тъй като вече 
е почти практически не-
възможно да се приеме 
изцяло нов бюджет за 
годината до 10 юни, най-
вероятната хипотеза е де-
путатите да гласуват ново 
удължаване на бюджета 
за миналата година.

директен отговор на 
въпроса дали минис-
терството на финансите 
подготвя предложение за 
подобно удължаване не 
е даден въпреки запитва-
нето от Бнр, но се прави 
уточнението, че в хипо-
теза на ново удължаване 

“системите ще се финан-
сират както през първите 
месеци на годината при 
досегашния ред”. Това 
означава, че разходите 
ще са на нивото на същия 
период за 2022 г., като 
се отчитат влезли в сила 
актове на народното съ-
брание, на министерския 
съвет и други нормативни 
административни актове, 
които предвиждат допъл-
нителни или намалени 
бюджетни средства.

Практически не могат 
да се свият разходи, освен 
икономии от нереализи-

рани дейности и проекти 
на първостепенни бю-
джетни разпоредители. В 
намаление ще се отчетат 
извършени еднократни 
разходи за същия период 
на миналата година, уточ-
няват от министерството.

При хипотеза на не-
приет бюджет след 10 
юни и при условие, че не 
се продължи действието 
на т.нар. удължителен 
закон, то за да се финан-
сират разходи и трансфе-
ри след 10 юни 2023 г., 
задължително съгласно 
Закона за публичните фи-

нанси, по предложение на 
министерския съвет на-
родното събрание след-
ва да определи нов срок 
за събиране на приходи, 
за извършване на разхо-
ди и за предоставяне на 
трансфери. В този случай 
разходите и предоставе-
ните трансфери трябва 
да са равни на размера 
на постъпилите приходи, 
помощи и дарения и при 
спазване на фискални-
те правила по Закона за 
публичните финанси, до-
пълват още от министер-
ството на финансите.

не само инфлацията, но и 
административните пречки 
оскъпяват жилищата ново 
строителство. Това обявиха 
представители на нацио-
налната асоциация на строи-
телните предприемачи пред 
журналисти. Те призоваха за 
по-експедитивно преглеж-
дане на документите им, 
въвеждане на електронни 
услуги и промяна на статута 
на изоставени индустриални 
части в сърцето на градовете 
в жилищни площи.

В момента заради адми-
нистративните процедури 
процесът от придобиването 
на терен до построяването 
на сградата се удължава из-
куствено с 2-3 години. ад-

министрациите отказват да 
четат документи в електро-
нен вид, бавно преглеждат 
кашоните хартиени доку-
менти, които те изискват, а 
освен това са натоварени с 
проверки, като например за 
конструкцията на бъдещата 
сграда, което не би трябва-
ло да е тяхна отговорност, 
обясни Георги Шопов, пред-
седател на асоциацията. Той 
посочи, че последното, кое-
то гълта много време на слу-
жителите, би трябвало да е 
отговорност на съответните 
проектанти, за които може 
да се въведат застраховки. за 
целта обаче са нужни зако-
нодателни промени, които са 
невъзможни в условията на 

политическа нестабилност. 
“Това ще освободи време на 
администрацията да се фо-
кусира върху проблемите, 
които тя трябва да решава, 
като тези с изграждането на 
прилежаща инфраструктура 
например”, обясни той.

Шопов даде пример с 
това, че в момента 90% от 
вътрешнокварталните ули-
ци се изграждат от инвес-
титорите в сгради в резул-
тат на това, че процесът не 
е урегулиран и местните 
власти не изпълняват това 
свое задължение. оценката 
му е, че 80% от времето на 
администрацията отива да 
преглежда кашони с доку-
менти.

Европейската комисия съобщи, че за тази година средствата, с ко-
ито може да подкрепи земеделците в Ес, засегнати от пазарни сму-
щения, са 450 милиона евро. досега около половината от тази сума е 
изразходвана, включително в помощ за земеделците от пет държави от 
Ес, пострадали от вноса от Украйна, посочи говорител на Ек, предаде 
БТа. По неговите думи от тези пет страни, сред които е и България, 
все още само Унгария не е премахнала едностранните мерки срещу 
украинския внос, за да се премине към изплащането на предвидените 
100 милиона евро обезщетение. Готови сме да осигурим допълнителни 
средства, но засега е рано да се каже как ще използваме оставащите 
суми, поясни говорителят.

разчетите на Ек, представени в началото на май, предвиждат Бъл-
гария да получи 9,77 милиона евро обезщетение. Унгария следва да по-
лучи 15,93 милиона евро, Полша - 39,33 милиона евро, румъния - 29,73 
милиона евро, словакия - 5,24 милиона евро. комисията предложи 
тези страни да осигурят средства и от своите бюджети като държавна 
помощ за земеделците, равняваща се на 200 процента от европейската 
помощ. В началото на годината Ес осигури за българските земеделци 
над 16 милиона евро обезщетения заради вноса от Украйна. 

ЕК има още 200 млн.  
евро за засегнатите  
от вноса от Украйна

Призовават за жилищни нужди  
да се развиват изоставени терени          

Солени оферти от БДЖ за 
пътуване с парен локомотив
Ценитепотритемаршрута,койтопредлага
железопътниянипревозвач,са50,68и76лв.

По-вероятно било ново удължаване на бюджета
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България е сред страните, 
към които руснаците, желае-
щи да напуснат родината си, 
проявяват особен интерес, съ-
общават руски брокери на не-
движими имоти, цитирани от 
сайта Prian.ru. сред останалите 
държави са Турция, обедине-
ните арабски емирства, Грузия, 
Черна гора и Тайланд. основ-
ните причини руснаците да ис-
кат да напуснат страната си са 
войната в Украйна и риска от 
нова мобилизация. Търсенето 
от руски купувачи на имоти в 
чужбина е нараснало 2,3 пъти 
през м.г. спрямо 2021 г. В срав-
нение с предпандемичната 
2019-а търсенето на имоти в 

чужбина от руснаци се е уве-
личило 1,7 пъти.

По данни на руския сайт 
за имоти около 80% от канди-
дат-купувачите действително 
сключват сделки. 75% от ру-
ските граждани купуват имот 
в чужбина, за да го използват 
като основно жилище. “делът 
на хората, които купуват край-
брежна вила, за да я посещават 
от време на време, намалява”, 
коментира Филип Березин, 
главен редактор на Prian.ru.

марина Шелаева, управля-
ващ партньор в компания за 
недвижими имоти, отбелязва 
засилен интерес от руснаци 
към покупка на имоти в Ев-

ропа. В същото време рекорд-
ните 66% от новопостроените 
луксозни апартаменти в русия 
остават без купувач, показват 
данни на компания за недви-
жими имоти. сред причините 
за това са, че редица заможни 
хора напускат страната.

По данни за м.г. на Българ-

ската народна банка руските 
граждани продават активно 
имотите си в България. след 
като месеци наред БнБ отчита-
ше спад на инвестициите от ру-
сия в недвижими имоти у нас, 
наскоро обяви намаление и за 
цялата 2022 г. нетният поток 
от инвестиции на чуждестран-

ни лица в недвижими имоти е 
отрицателен в размер на 20,7 
млн. евро, в т.ч. отрицателен 
поток от 19,4 млн. евро за ру-
сия. За сравнение - през 2021 г. 
потокът на чуждите инвести-
ции в имоти е бил отрицателен 
от 12 млн. евро, като спадът от 
русия е 13,4 млн. евро.

България попадна сред 
челната десетка в света по 
най-бързо възстановяване на 
туризма след ограниченията 
в периода на коВид-панде-
мията. Последният доклад на 
световната организация по 
туризъм към оон (UNWTO) 
отчита, че международният 
туризъм расте експлозивно 
през първото тримесечие на 
2023 г., като приблизително 
235 милиона души са пъту-
вали с цел туризъм в този пе-
риод, което е два пъти повече 
в сравнение с януари-март 
2022 г. Все пак това е около 
80% от предпандемичните 
равнища.

България обаче отчита 
27% ръст на чуждестранните 
туристи, посетили страната 

ни през първото тримесечие 
на годината, спрямо януари-
март 2019 г. и по този пока-
зател се нарежда на 6-о място 
в света. По ръст на приходите 
от чуждестранни туристи от-
белязваме ръст от 21%, с кое-
то заемаме 10-о място. Преди 
нас по тези показатели са ру-
мъния, Турция, сърбия, Пор-
тугалия, Франция. съседна 
Гърция е с по-нисък ръст на 
чуждестранните туристи.

Европа достига 90% от 
предпандемичните нива, 
америка - 85%, а африка - 
88%. най-слабо е възстано-
вяването в азия - 54 на сто, 
най-вече заради късното от-
варяне на китай. силен ръст 
на чужди туристи се отчита в 
Близкия изток.

България очаква по-до-
бри резултати от предпанде-
мичната 2019 г. и за летния 
туристически сезон. “отбе-
лязва се ръст от 5 до 7% на за-
писванията за летни почивки 
от чуждестранни туристи”, 
заяви преди дни министърът 
на туризма илин димитров, 
който на 21 май официално 
откри летния туристически 
сезон в “св. св. константин 
и Елена”. Тази година лет-
ният туристически сезон бе 
открит по-рано. По данни на 
концесионера на летищата 
в Бургас и Варна през април 
са пристигнали над 520 чуж-
дестранни туристи, което е 
с 45% повече от м.г. и дори 
с 28% повече от предпанде-
мичната 2019-а.

държавният газов оператор 
“Булгартрансгаз” обяви намере-
нието си да предложи на търгове 
капацитет за пренос на приро-
ден газ от Турция към България 
и в обратната посока на точката 
странджа-малкочлар. Тя е част 
от неизползвания от януари 2020 
г. Трансбалкански газопровод, но 
отново излиза на газовата карта 
с подписването в първите дни 
на 2023 г. на споразуменията на 
“Булгаргаз” - с турския газов опе-
ратор БоТаШ за достъп до тур-
ски терминали за регазификация 
на втечнен газ и турската мрежа, 
и на “Булгартрансгаз” - за ползва-
не на странджа-малкочлар.

от парафирането на тези до-
кументи досега оттам са минали 
около 189 млн. кВтч газ от Турция 
към България. В тях не се включ-
ват количествата от танкера на 
американската фирма “Шанийр” 
за “Булгаргаз”, който на 12 април 
акостира на турския терминал 
“мармара Ереглиси”. Вероятно 
тези количества са станали обект 
на виртуална сделка и затова фи-
зически не са влезли в България.

от “Булгартрансгаз” заявиха, 
че смятат да провеждат търгове 
на платформата за резервиране на 
капацитет RBP за месечен твърд 
капацитетен продукт в двете по-
соки на измервателната точка 
странджа-малкочлар за месец 
юни 2023 г. капацитетът за пре-
нос ще бъде предложен тестово 
само за следващия месец. В по-

сока България количествата са 63 
200 MВтч на ден, а към Турция 
- 32 000 MВтч, колкото са пред-
ложили за резервиране от турска 
страна.

Българският оператор при-
помня, че с БоТаШ няма подпи-
сано споразумение за оперативна 
съвместимост и свързаност на 
двете мрежи на тази точка. Т.е. 
липсват унифицирани процедури 
за разпределение на измерените 
количества, за приемане на заяв-
ки и коригиращи заявки, обмен на 
данни и др., които процедури да 
се прилагат едновременно от две-
те страни на точката. Поради тази 
причина при пускането на месеч-
ния капацитет на европейската 
платформа RBP за резервиране на 
такъв са описани условията, при 
които продуктът се предлага.

концесионерът на летище софия - 
“соф кънект”, прави поръчка за 22 стан-
ции за зареждане на електромобили. Те 
ще се прибавят към вече инсталираните 
4 обекта в зоната на летището, съобщава 
SeeNews, позовавайки се на информация 

от концесионера. стойността на инвести-
цията не се уточнява. 

скоро ще бъдат добавени още три 
точки за зареждане, включително в пар-
кинг зоната на по-малкия Терминал 1. Ле-
тището е поръчало 16 нови зарядни стан-

ции за променлив ток с капацитет 22 kW 
и 6 станции за постоянен ток 180 kW.

Летището започна работа по достав-
ката на електрозахранване за планирана-
та инсталация на точки за зареждане на 
електромобили през декември.

от “соф кънект” съобщиха преди 
седмица, че ще инвестират 150 млн. лв. 
до края на 2025 г. в различни проекти, 
включително и фотоволтаичен парк, 
който да покрива енергийните нужди 
на летището.

Изграждат 22 станции за електромобили на летище София

75%отновитесобственицищели
даползватжилищетокатоосновно

Наредихме се на шесто 
място в света по ръст  
на туристите

Тестват интереса  
за пренос на газ по 
споразумението с БОТАШ

Руснаци купували  
имоти в България
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ЕС наложи глоба от 1,2 
млрд. евро на технологичния 
гигант “мета”, който е соб-

ственик на социалната мрежа 
Фейсбук. Базираната в Ир-

ландия Комисия за защита на 
личните данни, която съблю-

дава Общия регламент за за-

щита на данните в ЕС, наложи 
глобата с мотива, че Фейсбук 
неправомерно е прехвърлял 
потребителски данни за об-

работка и съхранение между 
Европейския съюз и СаЩ. 

“мета” има срок от пет месе-

ца, за да спре нарушенията.
Според “Файненшъл 

таймс” това е най-голямата 
глоба, налагана в ЕС, срещу 
голяма технологична фирма 
за нарушения на поверител-

ността.
“мета” ще обжалва реше-

нието с мотива, че без възмож-

ността за прехвърляне на дан-

ни през държавните граници, 
Интернет ще бъде ограничен 
регионално и национално.

ЕС наложи рекордна глоба на „Мета”

външните министри на ЕС не са одобрили отпускането 
на средства на Украйна за закупуване на оръжие. Будапе-

ща е заявила, че ще блокира 500-те милиона евро транш от 
Европейския фонд за мир за Киев, докато унгарската банка 
Отр остава в списъка му със “спонсорите на войната”, защо-

то не е прекъснала дейността си в русия. 
Според дипломати, цитирани от “Политико”, по време 

на срещата се е стигнало до размяна на остри реплики и уп-

реци между външните министри на Германия и Унгария - 
аналена Бербок и Петер Сиярто.

върховният представител на ЕС Жозеп Борел изрази съ-

жаление, че Будапеща продължава да блокира транша, но 
увери, че ще търси решение.

Лидерът на турската националистическа партия “ата” Си-

нан Оган, който спечели 5% на първи тур на президентските 
избори в страната, призова поддръжниците си да подкрепят 
на балотажа действащия президент реджеп тайип Ердоган.

На първи тур на 14 май Ердоган спечели 49,52% от гласо-

вете, а лидерът на опозицията Кемал Кълъчдароглу - 44,88%.
Оган отбеляза, че разговорите му с опозиционния Наро-

ден алианс “не са били убедителни”. “Говорих и с двамата 
кандидати. Без никакви пазарлъци и задължения представих 
нашите “червени линии”, уточни той.

Според турските наблюдатели гласовете на поддръжни-

ците на Оган ще наклонят резултата в полза на Ердоган на 
втория тур на 28 май.

Будапеща блокира 
военната помощ за Киев

Важна предизборна 
подкрепа за Ердоган

русия обяви “режим на 
антитерористична операция” 
в граничещата с Украйна 
Белгородска област, станала 
обект на въоръжено нахлува-

не на украинска диверсионно-
разузнавателна група. в поне-

делник следобед въоръжени 
отряди, подкрепени от брони-

рана техника и хеликоптери, 
са навлезли на руска терито-

рия и са поели контрол над 
няколко погранични населени 
места. Областният губерна-

тор вячеслав Гладков заяви, 
че при сблъсъците е загинал 
цивилен, още осем са ранени. 

много местни жители са на-

пуснали домовете си. 
Украинските власти отри-

чат да стоят зад въоръженото 
нахлуване. Според тях случи-

лото се е дело на “руски пар-

тизани”, недоволни от поли-

тиката на Кремъл. 
министерството на отбра-

ната, Следственият комитет на 
русия и президентът владимир 
Путин са уведомени за инци-

дента. Говорителят на Кремъл 
дмитрий Песков потвърди, че 
се работи по изтласкването на 
диверсантите от руска терито-

рия. Според него зад операция-

та стоят властите в Киев, които 
се опитват да минимизират 
политическия ефект и да от-

клонят внимание от скорошна-

та загуба на стратегически ва-

жния артьомовск. в Киев все 
още твърдят, че сраженията за 
града продължават. 

междувременно украин-

ските сили отстъпват край 
Кременная и авдеевка. По 
време на лекция пред Феде-

ралната академия за сигур-

ност на Германия директорът 
на разузнаването Бруно Кал 
заяви, че русия е в състояние 
още дълго да продължи воен-

ната операция. 
министрите на отбраната 

на ЕС се събраха в Брюксел, 
за да обсъдят доставката на 
един милион снаряда за Киев. 
Обсъден е и въпросът за из-
пращане на изтребители, но 
повечето страни членки не 
са готови на подобна стъпка. 
Португалският външен ми-

нистър Жуан Карвиньо заяви, 
че наличните Ф-16 “са нужни 
за националните задължения 
на Лисабон”. Шведският ми-

нистър на отбраната Пол йон-

сън се оправда, че Стокхолм 
няма излишни “Грипен”.

Украинска диверсия
на руска територия
Киевотричаучастиевъввъоръженотонахлуване,
МоскваобявиантитерористичнаоперациякрайБелгород

Военнослужещи от мексиканската армия патрулират по улиците на град Сантяго 
Салицинтла, покрити с пепел от активизиралия се вулкан Попокатепетъл. Властите 
обмислят евакуацията на населените места в 12-километров радиус от кратера 

Арестуваха десни  
екстремисти в Германия

Германската полиция е аресту-
вала трима десни екстремисти, за-
подозрени за участие в предполага-
ем заговор на “Граждани на Райха” 
за сваляне на правителството. Опе-
рацията е проведена в югозападна-
та провинция Баден-Вюртемберг. 

Беларус помилва  
опозиционен блогър

Беларуският опозиционен бло-
гър Роман Протасевич, задържан 
през 2021 г., след като самолетът 
с него бе принуден да кацне в Минск, 
е бил помилван. Той беше осъден на 
8 години затвор за подстрекаване 
към тероризъм и масови безредици 
след президентските избори година 
по-рано.

Мицотакис върна мандата
Гръцкият премиер и лидер на 

спечелилата изборите консерватив-
на партия “Нова демокрация” Ки-
рякос Мицотакис очаквано върна на 
президента мандата за съставяне 
на правителство. Това отваря пътя 
за предсрочни избори на 25 юни, на 
които той се надява да получи пъл-
но мнозинство в парламента.

Операция срещу детско  
порно в Босна и Херцеговина

Девет души са задържани от 
босненската полиция при операция 
срещу банда, занимаваща се със 
снимки и разпространение на дет-
ска порнография. По време на акци-
ята в Белина и Баня Лука са конфис-
кувани компютърна техника, пари в 
брой и оръжие. 

Камион се вряза  
в оградата на Белия дом

41-годишен мъж е задържан във 
Вашингтон, след като се блъска с 
камиона си в бариерите около Белия 
дом. Според “Сикрет сървис” е въз-
можно действието да е умишлено. 
Няма пострадали. Центърът на 
американската столица е бил вре-
менно отцепен.

Иран назначи  
посланик в Рияд

Иран назначи посланик в Сау-
дитска Арабия като част от раз-
ведряването в двустранните от-
ношения след години на регионална 
студена война. Очаква се Алиреза 
Енаджати, досега директор на от-
дел “Персийски залив” в МВнР на 
Ислямската република, скоро да за-
почне работа в Рияд.

СниМКиБТА

Екоактивисти от организацията 
“Последното поколение” се замеряха 
с кал пред сградата на Сената 
в Рим. Те призоваха законодателната 
и изпълнителната власт на Италия 
да предприемат спешни мерки 
за опазване на околната среда
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Българчетата в Атланта не забравят народните ни обичаи

  ᄑ
 
Интервюта на Деси ВЕЛЕВА

n Г-жо Капитанова, 
в навечерието на 24 май 
как се чувстват българите 
на хиляди километри от 
страната? Как българска-
та общност ще посрещне 
празника в Атланта?

- Децата от Неделното бъл-
гарско училище са подготвили 
кратка празнична програма и 
цялата ни общност ще се събе-
ре в парка, каквато е традици-
ята. Извиваме народни хора, 
развяваме българско знаме, 
има много веселие.

Децата знаят много добре 
кои са Кирил и методий, по-
знават глаголицата и кирили-
цата, знаят за разликите меж-
ду двете азбуки. Неслучайно 
името на училището ни е “Св. 
Константин-Кирил Философ”. 
Всички нови деца, които влязат 
в него, първо се запознават със 
светите братя.

На този празник по тради-
ция раздаваме и удостоверени-
ята за завършен клас. Ще има 
спортен полуден в състезател-
на форма.

n Какво е за българчета-
та този празник, разбират 
ли го?

- Разбират го, по-големите 
го осъзнават по-добре. Тази сед-
мица например учениците от 3 
клас нагоре изработват табла за 
братята, сами търсят информа-
цията за тях, предлагат снимки 
и после правим изложба, а ав-
торите представят проектите 
си. Така всички разбират защо 
е толкова важно за нас делото 
на Кирил и методий.

n Какво е мястото на 
българското училище в 
общността?

- Училището съществува от 
2009 г. На 14 февруари станаха 
14 години, откакто то работи. 
Аз съм начело на кораба от 
2019 г. За този период станах 
свидетел на неговото развитие 
и разширяване. В началото са 

започнали с 67 деца, сега са 
127. Екипът е от 11 човека, от 
които 8 са учители.

Но това не е просто училище, 
то се превърна в българска диас-
пора, в една цялостна общност, 
в която българите не само водят 
своите деца, за да учат българ-
ски език, но и за да си помагат. 
Тук пазим езика и култура, на-
шия бит. Това е българска кауза. 
От миналата година обмисляме 
осъществяването на голям про-
ект - да закупим сграда и земя, 
за да направим център България. 
Това е узряла и осъзната идея. 
Първата крачка в осъществява-
нето й бе голям Коледен бла-
готворителен концерт-обяд за 
200 човека с типично българска 
храна. В момента сме под наем 
в американска църква, но сме 
в нея само за един ден. Това е 
времето, в което не се чувстваме 
в Америка. Идеята е чрез този, 
само наш център, да можем ви-
наги да сме със същото усеща-
не, когато имаме нужда.

Искаме да направим в него 
българска детска градина, в 
която децата да получават тази 
топлота, комфорт и емоционал-
ност, която не могат да намерят 
в американските градини. Бъл-
гарското дете има нужда точно 
от тях. Всяка душа е личност, 
която трябва да чуеш, но тук 
това невинаги се случва.

n Как работи в момента 
училището?

- Въпреки че се нарича не-
делно, то всъщност е в събота. 
Училището е към българското 
министерство на образовани-
ето и науката и дипломите са 
легализирани.

Децата над двегодишна въз-
раст идват да изучават българ-
ски език в три астрономически 
часа в две смени. Най-големите 
ученици са в 9-ти клас и са 16-
годишни.

Тук има приемственост - 
големите влизат при малките, 
помагат им, споделят техния 
начин за най-лесно изучава-
не на езика. Учебниците са от  
България, ние ги използваме 
като скелет за нашето обуче-

ние, тъй като децата тук са мно-
го различни. Те са българчета, 
родени в САЩ, и живеят в аме-
риканската среда, а нациите ни 
се различават.

Както казах, ние сме топли-
на и човечност. Американците 
са учтивост и хладнина, не мо-
жеш да очакваш от тях тази вза-
имност, която я има у българите. 
Затова казвам, че нашите деца 
са много различни, уникални и 
прекрасни. Затова и с екипа ми 
се опитваме да намерим най-
точния път към тях, така че не 
само да научат български език, а 
да останат в него. Това се случва 
по по-различен начин от позна-
тата учебна единица. Ние пре-
подаваме същия материал, но 
във вид на игра, оставяме децата 
да ни водят. Според това, което 
ни показват те, разработваме 
учебните материали.

n Губят ли децата езика?
- Губят го. Когато излезем 

във ваканция, после през сеп-
тември ни е необходим месец и 
половина, за да ги върнем, там 
където сме ги оставили през 
май. Губят лексика, изказ, те 
все пак растат в англоезична 
среда. Често родителите не го-
ворят с тях на български в дома 
ми. Други пък не разрешават да 
се говори на английски вкъщи. 
Иска се постоянство.

Децата имат нужда от езика 
и за да общуват с други бъл-
гарчета в България, с бабите и 
дядовците си, да могат да четат 
какво се случва в страната, къде 
се намира тя.  

n По какъв друг начин се 
стремите да запазите на-
ционалното, българското?

- Освен чрез езика, запаз-
ваме българското и чрез на-
родните танци, народните оби-
чаи, занаятите. Когато засвири 
музика и се извият народните 
хора, децата подскачат, дори да 
не ги знаят. Тук наистина цари 
страхотна енергия. Каквато и 
седмица да си имал, в събота 
целият позитивизъм, приятел-
ството, взаимността действат 
като енергийна инжекция и ни 
дават сили за следващата ра-
ботна седмица.

Децата танцуват, пеят, из-
работват типично български 
изделия с ръце. На Коледа 
имаме коледари с ямурлу-
ци, калпаци, геги. Лазарки 
възпроизвеждат обичая 
Лазаруване преди Цвет-
ница. Правим кукерски 
маски, организираме ра-
ботилница за мартеници. 
Във всичко това участват 
активно и родителите. Всеки 
иска да помогне, да научи и 
става нещо много прекрасно и 
зареждащо. Трябва да влезеш и 
да го усетиш, за да го разбереш, 
няма как да се опише с думи.

n Какво е за вас да сте 
учител на българчета, които 
не са родени в България?

- Някога избрах тази про-
фесия, защото децата са най-
чистите и най-честните, те са 
най-добрият учител за въз-
растните. Тук, в Америка, пре-
открих професията, която е не 
само да научиш децата на че-
тмо и писмо, но да храниш и 
поддържаш българския корен, 
да палиш искрата на родолю-
бие и гордост от своята нацио-
нална принадлежност. 

  �
Деси ВЕЛЕВА

Точно преди 210 години в 
Шумен едва няколко души - бъл-

гари, турци и гърци, присъстват 
на първото тържество, отбелязва-

що делото на светите братя Кирил 
и методий. Днес честването овла-

дява умовете, душите и домовете на 
милиони българи, за които 24 май е 

празникът на празниците.
За първото ознаменуване на труда на 

Кирил и методий все още се съревнова-
ват две дати - 1813 г., когато създаването 

на българската азбука е отбелязано на теа
трално представление в Шумен, и на 11 май 
1851 г., когато в епархийското училище 
“Св. св. Кирил и методий” в Пловдив по 
инициатива на Найден Геров се организи
ра празник на  създателите на глаголицата. 
Голямата чест да са първите едва ли скоро 
ще спре полемиката между двата града, но 
по-важното е, че няма никакви признаци да 
се търсят последните празнуващи. 

24 май е вечният празник, който обе
динява българите от всички краища на 
света - от Атланта, САЩ, до село Роза, 
Ямболско. Децата отвъд Океана и от най-
закътаните места на България с еднакъв 
плам ще подемат днес всенародния химн 

“Върви, народе възродени” по стихове от 
Стоян михайловски и музика на Панай
от Пипков, забравяйки различията си и 
преодолявайки разстоянията.

Денят на светите братя Кирил и ме
тодий, на българската азбука, просвета и 
култура и на славянската книжовност е в 
сърцето на всеки българин, като остава 
незасегнат от превратностите на времето. 
малки и големи и днес по време шестви
ята, тържествата, честванията ще запазят 
в сърцата си светлия образ на Солунски
те братя. Те ще си спомнят и за първи
те си учители, които са ги превели през 
тайните на буквите и словото. 

Честит празник!

24 май - празникъТ 
на празнициТе
Преди210годинивШуменделотонасветите
братяКирилиМетодийсечествазапървипът

МИЛЕнА КАпИтАноВА е от 
Стара Загора. Родена през  
1970 г. и е трето поколение 
учител. В САЩ преоткрива 
професията и става директор на 
Българското неделно училище в 
Атланта, Джорджия. помага и за 
отглеждането на двете й внучки.

МиленаКапитанова:

и зад граница храним 
българския корен, 
палим искрата на родолюбие
ВСАЩпосрещамепразника
снароднихораиразвятознаме,
казвадиректорътнаБългарското
неделноучилищевАтланта,САЩ
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Празник на буквите в с. Роза
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Деси ВЕЛЕВА

Точно преди 210 години в 
Шумен едва няколко души - бъл-

гари, турци и гърци, присъстват 
на първото тържество, отбелязва-

що делото на светите братя Кирил 
и методий. Днес честването овла-

дява умовете, душите и домовете на 
милиони българи, за които 24 май е 

празникът на празниците.
За първото ознаменуване на труда на 

Кирил и методий все още се съревнова-
ват две дати - 1813 г., когато създаването 

на българската азбука е отбелязано на теа-
трално представление в Шумен, и на 11 май 
1851 г., когато в епархийското училище 
“Св. св. Кирил и методий” в Пловдив по 
инициатива на Найден Геров се организи-
ра празник на  създателите на глаголицата. 
Голямата чест да са първите едва ли скоро 
ще спре полемиката между двата града, но 
по-важното е, че няма никакви признаци да 
се търсят последните празнуващи. 

24 май е вечният празник, който обе-
динява българите от всички краища на 
света - от Атланта, САЩ, до село Роза, 
Ямболско. Децата отвъд Океана и от най-
закътаните места на България с еднакъв 
плам ще подемат днес всенародния химн 

“Върви, народе възродени” по стихове от 
Стоян михайловски и музика на Панай-
от Пипков, забравяйки различията си и 
преодолявайки разстоянията.

Денят на светите братя Кирил и ме-
тодий, на българската азбука, просвета и 
култура и на славянската книжовност е в 
сърцето на всеки българин, като остава 
незасегнат от превратностите на времето. 
малки и големи и днес по време шестви-
ята, тържествата, честванията ще запазят 
в сърцата си светлия образ на Солунски-
те братя. Те ще си спомнят и за първи-
те си учители, които са ги превели през 
тайните на буквите и словото. 

Честит празник!

 ᄑ
n Г-жо Костадинова, 

днес е най-българският 
празник - 24 май. Продъл-
жава ли българинът да се 
прекланя пред книгата и 
словото, както това са пра-
вили дедите му? 

- Поздравявам всички 
българи със светлия празник, 
който ни обединява, дава ни 
национално самочувствие и 
определя нашата идентич-
ност. Празникът, честван от 
българите, живеещи на всич-
ки континенти, е повод да по-
черпим сила от миналото ни, 

да изправим гордо глави, 
да погледнем смело на-
пред и да сътворим жела-
ното от всички нас - една 
добра държава, в която 
децата ни да остават и да 
се развиват с желание.

Вярвам, че всеки от 
нас се гордее при вида на 

многобройните шествия, 
предвождани от плакати, 

знамена и хоругви, носени от 
усмихнати ученици и учите-
ли. Какъв по-голям поклон да 
сторим пред делото на Свети-
те братя от това децата ни да 
понесат над главите си тех-
ните ликове и тяхното дело 
- българските букви.

Всички сме свидетели, че 
все по-тържествени, красиви 
и масови стават проявите на 
българските общности зад гра-
ница по време на национални-
те ни празници, а празникът на 
нашата писменост и култура се 

отличава с особена сила. Думи 
като “род” и “родина” не са 
просто литературни понятия, 
а онези крайъгълни камъни, 
около които човешката лич-
ност оцелява и се съхранява в 
големия свят. Без своя език и 
култура всички се превръща-
ме в прашинки, оставени на 
милостта на вятъра. Стреме-
жът към запазване на нашия 
език и култура се доказва и с 
увеличаването на броя на бъл-
гарските неделни училища зад 
граница. Това ме кара да вяр-
вам, че нихилизмът, който и до 
днес се опитва да се изявява на 
родна почва, започва да отшу-
мява, ние все повече осъзнава-
ме силата си като общество и 
нуждата от обединение около 
националните ни идеали. Вяр-
вам, че във времето на гло-
бализацията, когато немалко 
българи живеят и се развиват 
зад граница, българският език 
и култура, и свързаните с тях 
дух и самочувствие, са осно-
вите, върху които се градят и 
техните успехи.

n Младите хора усещат 
ли празничното на този 
ден?

Четящи или не, не вярвам 
да има българин, който де не 
скланя глава пред делото на 
Светите братя Кирил и ме-
тодий, чиито имена са част от 
българския национален пъте-
показател.

Винаги е съществувал и ще 
си остане страхът, че младите 
хора са различни от нас, че са 
загърбили род и родина, и пре-
карват времето си по различен 
начин. Не мисля, че прогре-

сът може да бъде причина за 
загуба на национална иден-
тичност. Напротив, ако човек 
желае, информацията днес е 
широко достъпна и в големи 
количества и ролята на учили-
щето е да провокираме учени-
ците ни да я търсят и изучават. 
Ако се вгледаме внимателно в 
ежедневието ни, ще се убедим, 
че младите хора се връщат уве-
рено към езика и културата на 
дедите ни, като използват все-
ки повод да облекат старите 
носии, да развеят знамената, 
да люшнат хората под звуците 
на гайди и кавали и да запеят 
нашите емблематични народ-
ни песни. Вижте кукерските 
фестивали и фестивалите на 
народното творчество - лю-
бовта към българския език и 
култура се възражда и децата 
ни, макар и не винаги осъзна-
то, се стремят да ги изучават и 
съхраняват.

може би трябва по-често 
да четем уроците на нацио-
налната ни история и по-сме-
ло да показваме гордостта си 
от своя произход, език и кул-
тура, като не смесваме роди-
ната с проблемите на съвре-
менната държавност.

n Може ли да се каже, 
че учителите и днес са 
стожер на българщината? 
Каква е мисията на българ-
ския учител?

- Да, учителите са истин-
ският стожер на българщина-
та. Учителите сме тези, които 
даваме мнения по учебните 
програми и образователното 
съдържание и заедно с родите-
лите алармираме, когато нещо 
ни притеснява, защото не все-
ки път разбираме глобалните 
цели на авторите. Не трябва да 
се страхуваме от новостите - 
светът се развива главоломно 
и нашите деца трябва да отго-
ворят на предизвикателствата 
на своето време. Осъвременя-
ването на съдържанието тряб-
ва да дава на децата ни поглед 
и знания за реализацията им в 
глобалния свят, но нека това 
не става за сметка на себепоз-
нанието, осъзнаването на ве-
личието на българския народ, 
богатството на нашата култу-
ра, приемането и отстояването 
на националните ценности и 

изграждането на национално 
самочувствие в идващото по-
коление. Училището трябва да 
полага основите и там, където 
семейството не е успяло, за-
щото се е наложило да се оси-
гурява благоденствието чрез 
работа в друга държава.

мисията на българския 
учител е изключително отго-
ворна и трудна, а трудностите 
стават повече, когато липсва 
взаимодействие между всички 
страни, участващи във форми-
рането на поколенията. Ролята 
на семейството, улицата, меди-
ите, социалните мрежи е много 
голяма, а детето не може и не 
трябва само да се справя с оп-
ределянето на приоритетите. 
Училището е мястото, където 
чрез обучението подрастващи-
те трябва да бъдат правилно 
напътствани и възпитавани в 
национално самочувствие и 
родолюбие, особено когато 
бъдещето е неопределено и ве-
роятността да напуснат стра-
ната ни в своя житейски път е 
съвсем реална. 

n А каква е тайната на 
успешния преподавател в 
настоящето? 

- И преди, и сега успеш-
ният преподавател е напълно 
отдаденият учител. Учителят 
даващ и знание, и смисъл, и 
душа на любопитното човече, 
попиващо всяка дума, мечта-
ещо да извърши своите вели-
ки дела. Успешен е учителят, 
който успее да запази любо-
питството на детето, да спе-
чели доверието му, да открие 
неговите заложби и таланти и 
да ги развие в най-голяма сте-
пен. И всичко това, след като 
той самият е достигнал най-
високо ниво на съвременни-
те преподавателски знания и 
умения, в училище, предоста-
вящо необходимите условия 
за това. Дори и тогава нищо 
от изброеното няма да се слу-
чи, ако семейството не е до 
детето, не припознава знание-
то като висша ценност и още 
от най-ранна детска възраст 
не съдейства на училището в 
надпреварата с влиянието на 
външните фактори, не възпи-
тава децата на труд и уваже-
ние, а защо не, на първо място 
към учителите.

24 май - празникът 
на празниците
Преди210годинивШуменделотонасветите
братяКирилиМетодийсечествазапървипът
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Замирише ли на избо-
ри, държавата ни започ-
ва да прилича на хибрид 
между “Параграф 22” и 
“Полет над кукувиче гнез-
до”... Омесват се едни с 
други далаверки, измами, 
нарушения, хрумки, често 
граничещи с малоумие. 
Така, че ум да ти зайде. 
Ей, изобретателен народ 
сме, няма съмнение... И 

независимо, че до мест-
ния вот остава доста вре-
ме, мераклиите за власт 
вече са сложили тигана на 
печката. Нищо, че рибата 
е още във водата

Така де, наддаването 
вече започна...

днес в една община 
жителите й се броят на 
пръстите на едната ни ръка, 
утре скачат тройно. И това 
не е великото преселение, 
а поредна изборна шаш-
мичка, с която драпащите 
за местни управници, се 
опитват да спечелят през 
задния вход.

със 78 на сто са ско-
чили преместванията по 
настоящ адрес досега. 
според данните на мВр 
от началото на годината 
68 931 човека мигрирали 
от едно населено място в 
друго. 

да, големият юруш за 
финикийските знаци за-
почна. Текат срокове. ако 
не се спазят, може канди-
датът на някоя партия да 
хартиса зад борда и някой 
по-предприемчив да ско-
чи в топлия стол. 

В 13 общини нара-
стването на регистраци-
ите е повече от 10 пъти. 
В морския созопол през 
2022 г. е имало 104 регис-
трации по настоящ адрес 
за периода януари-април. 
За настоящата година за 
същия период те са вече 
602. Оправданията на 
местните велможи, че 
преместването не било 
изборен туризъм, а заради 
ниските данъци и по-до-
брите условия на живот, 
кънтят на кухо.

Всъщност става ясно, 
че нищо старо не е забра-

вено и нищо ново не е на-
учено. И тези местни из-
бори ще бъдат обагрени с 
хватки и шменти капели, 
известни от миналото. Е, 
може да се появи и някое 
ново изборно ноу хау и 
да ни изненада безочли-
ва далаверка. докога ли!? 
Не е ли време за радикал-
на промяна на изборните 
правила, която да изкоре-
ни  до дъно възможност-
ите за подмяна на вота на 
хората.

Но май на повечето 
политиците повече им 
харесва да влизат във 
властта през задния вход. 
По-лесно е. а ние ще про-
дължаваме да стискаме 
очи и да се правим на ум-
рели лисици, да ми прос-
ти радичков.

Шшшт, тихо, някой 
може да ни чуе...

ДЕН НА СВЕТИТЕ БРАТЯ КИРИЛ И МЕТО-
ДИЙ, НА БЪЛГАРАСКАТА АЗБУКА, ПРОСВЕТА 
И КУЛТУРА и на 
славянската кни-
жовност. На този 
ден в България се 
чества делото на 
славянските прос-
ветители Кирил и 
Методий, включи-
телно и създава-
нето на кирилица-
та в Преславската книжовна школа. През 1892 г. 
Стоян Михайловски написва текста на училищния 
химн с първия си стих “Върви, народе възродени”. 
Първоначално включва 14 куплета, от които днес 
се изпълняват най-често първите 6. Панайот Пи-
пков създава музиката към химна на 11 май 1901 г.

1900 - В РУСИЯ Е ПУСНАТ НА ВОДА КРАЙЦЕ-
РЪТ АВРОРА, СТАНАЛ ПО-КЪСНО СИМВОЛ НА 
ОКТОМВРИЙСКАТА РЕВОЛЮЦИЯ. Това се случ-
ва в присъствието на 
императора Николай 
II и императриците 
Мария и Александра, 
наблюдаващи цере-
монията от Импе-
раторския павилион. 
Събитието е под залпове на артилерийски салюти. 
Водоизместимостта на кораба при спуска съста-
влява 6731 тона. Крайцерът е участник в три вой-
ни: Рускояпонската, Първата световна и Велика-
та Отечествена.

1934 - РАЖДА СЕ КИРИЛ ГОСПОДИНОВ, АК-
ТЬОР (УМИРА 2003 Г.) Кирил Господинов е бъл-
гарски актьор с 40 
години трудов стаж 
в театъра и киното. 
Кандидатства заед-
но с Невена Коканова 
във ВИТИЗ, но дълго 
не ги приемат, тъй 
като нямат дипломи 
за средно образование. Завършва ВИТИЗ през 1966 
г. Господинов играе във филмите “Понеделник су-
трин” (1966), “Шведските крале” (1968), “Нощем 
с белите коне”, “Тримата от запаса” (1971)... 
Най-известен е с главната си роля във филма “Баш 
майсторът” и неговите продължения.

ЕВРОПЕЙСКИ ДЕН НА ПАРКОВЕТЕ - обявен 
от Европейската 
федерация на нацио-
налните и природни 
паркове (Европарк). 
На 24 май 1909 г. в 
Швеция са създаде-
ни първите в Европа 
девет национални 
парка. В България има три Национални парка - Цен-
трален Балкан, Рила и Пирин. Парковете и защи-
тените зони имат важна мисия в свързването на 
хората с природата. Те опазват ценните природни 
ресурси - животинските и растителните видове и 
местообитанията и ни доставят неизмерими по-
зитиви за здравето.

1928 г. - ПРОВЕЖДА СЕ УЧРЕДИТЕЛНА КОН-
ФЕРЕНЦИЯ НА РАБОТНИЧЕСКИ МЛАДЕЖ-
КИ СЪЮЗ (РМС) по 
инициатива на БКП 
като легална форма 
на Българския кому-
нистически младежки 
съюз. Ръководи се от 
Централен комитет. 
Негов печатен орган 
е вестник “Младежка 
искра”. РМС е масова организация в работнически-
те, ученическите и студентските среди. Взаимо-
действа със студентската организация БОНСС 
от 1930 г. РМС е забранен от правителството на 
Кимон Георгиев след преврата от 19 май 1934 г. 
След 9 септември 1944 г. отново е легализиран.

Голямотопреселение
  �

Юлия КУЛИНСКА

КАРИКАТУРАНАДЕНЯ

АНАТолИйсТАНКУлов

Европаплащамасрафа

Наскоро попаднах на 
интервю на чешкия про-
фесор по международни 
отношения и бивш ди-
пломат на страната си 
Петр друлак пред изда-
нието “Парламентни лис-
ти”. В отговор на въпрос 
за настроенията във Ва-
шингтон към конфликта 
в Украйна той казва след-
ното: “Няма значение кой 
е на власт там. Основната 
идея е, че Европа ще тряб-

ва да плаща за всичко. В 
америка има надпартиен 
консенсус по въпроса”. 
Европа ще трябва да пла-
ща за всичко, макар че 
подстрекател, инициатор 
и основен външен двига-
тел на конфликта са имен-
но саЩ, а на Европа й 
бе отредена поддържаща 
роля за американската ге-
ополитика.

Знаем, че в момен-
та президентът демократ 
джо Байдън и Камарата 
на представителите, кон-
тролирана от опонентите 
републиканци, не могат да 
се спазарят за вдигането на 
държавния дълг от над 31 
трлн. долара, за да избегнат 
фалита на саЩ. републи-
канците искат от Байдън 
драстично да ореже соци-
алните разходи, но прези-
дентът се дърпа, защото 
рискува да загуби избори-
те догодина. Небивалият 

за саЩ дълг включва и 
военната помощ за Украй-
на, като републиканците 
искат от Байдън сметката 
за нея. сред тях има раз-
номислие: част искат сви-
ване на помощта за Киев, 
но другата част е на обра-
тното мнение.

Това че във Вашинг-
тон искат от Европа по-
вече помощ за Украйна е 
известно. Но това, че там 
има надпартиен консен-
сус Европа да плаща за 
всичко по Украйна зву-
чи като новина, поне за 
широката общественост. 
Изглежда демократите и 
републиканците във Ва-
шингтон са се спазарили 
да накарат Европа да вади 
кестените от огъня, за да 
преодолеят различията си 
по помощта за Киев, съот-
ветно да разчистят пътя и 
за евентуално съгласие по 
държавния дълг.

Новината “Европа да 
плаща” съвпадна с па-
зарлъка в софия между 
коалициите ГЕрБ-сдс и 
ПП-дБ за сглобяване на 
кабинет с втория мандат. 
Тепърва ще се коменти-
ра от различни посоки, а 
конфликтът в Украйна ще 
бъде сред главните. Над-
партийният консенсус във 
Вашингтон, че “Европа ще 
плаща за всичко”, не оста-
вя никакво съмнение, че 
ротационните премиери 
Николай денков и мария 
Габриел чинно ще изпъл-
няват българската част от 
“плащането” - и за повече 
боеприпаси за Украйна, и 
за повече гориво за арми-
ята й, и за износа на укра-
инско зърно, а и за изпра-
щането на инструктори, 
военна част или поне на 
доброволци. Те ще изпъл-
няват онова, което нашият 
народ отхвърля.

  �
Юри МИХАЛКОВ



АктуАлно 11
2023

срядА
24 мАй

Еееех, колко е приятно да се 
събудиш в страната на Победи-

лата революция. 
отваряш очи - евро-атланти-

ческото слънце те гали и сякаш 
пита: “Защо още не си се запи-

сал като доброволец в “Азов?”.
Една ведрина изпълва ума, 

усещането за светло бъдеще 
те тонизира, а перспективата 
кадрите на ПП-дБ най-накрая 
да напълнят министерствата 
приятно гъделичка съзнанието. 
след десет години отново пра-

вим исторически компромис 
и човек няма как да не диша с 
пълни гърди, опиянен от поли-

тическо щастие и перспекти-

ви...
Почти като в онази стара 

руска песен - “не знам друга 
страна, в която така свободно 
да диша човек”.

Вън от шегата, не знам дали 
осъзнавате историческите изме-

рения на този ден.
ден, в който Евгений дай-

нов пуска статия на деян кю-

ранов със заглавието: “Поли-

тическият разум: Победа. Без 
прилагателни”.

тези двамата са едни от ос-

новните политически идеолози 
на градското дясно. И заради 
това е важно да видим как се 
врътнаха само за 24 часа. Има 

стриптийзьорки, които не ус-

пяват да се справят така добре с 
движенията около пилон.

според кюранов полягане-

то пред ГЕрБ е “победа”. ни 
повече, ни по-малко. реабили-

тацията на едноличния режим 
е здрав разум. И заради това 
според него трябвало да се поз-
дравим. Проф. дайнов споделя 
тези мисли.

Велик ден. 
ден, в който инфлуенсърите 

на дясното, които вече изпит-

ваха интелектуален дефицит да 
мислят за нови прилагателни за 
Бойко Борисов, сега призовават 
за здрав разум, хладнокръвие и 
подкрепа.

светлите съвести на оте-

чеството вече нямат никакъв 
проблем с ГЕрБ. 

нито с лъжата. 
нито с безкрайната измама. 
нито с потните селяни, ко-

ито гласуват за Борисов. Защо-

то в продължение на няколко 
години това беше основният 
лайтмотив на техните творе-

ния. “Горницата” (терминът е 
на дайнов), която се шляе със 
соево лате по жълтите павета 
и танцуващите хоро тъпанари, 
които скапват тяхното храно-

смилане.
сега обаче Борисов им даде 

да правят правителство, окъпа 
ги във власт и изведнъж целият 
им проблем с ГЕрБ се стопи. А 
какви клетви само бяха, че те са 
алтернативата на мафията, че 
само те имат ноу-хауто как да 
преборят Борисов и да норма-

лизират държавата.
И най-лошото е, че целият 

този трик вече един път е игран. 
През 2014 г. тогавашното 

издание на градското дясно на 
име реформаторски блок стана 
коалиционен партньор на Бой-

ко Борисов в неговото второ 
правителство.

И тогава ни заливаха с ро-

зова словесност, че вече дър-

жавата ще е друга, че сега ще 
проснем конституцията на опе-

рационната маса, ще й направим 
бърз лифтинг и ще се събудим в 
различно измерение.

резултатът днес е като спомен 
от гаден махмурлук. реформатор-

ският блок потъна в канализаци-

ята на историята, но оттам излезе 
“демократична България”, а след 
това президентството допринесе 
към историята на безчестието, 
като създаде “Продължаваме 
промяната”.

И така стигнахме до ротаци-

онната България.
И най-нелепото от всичко са 

начините, по които идеолозите 
на дясното се опитват да скрият 
своето предателство, подлост и 
полягане на Борисов.

не било коалиция! Инте-

ресно тогава какво е?!. ПП-дБ 
и ГЕрБ заедно изработват про-

грама за управление, а мария 
Габриел е вицепремиер. това е 
в пряко противоречие с всички 
изречени лъжи, че силите на до-

брото няма да подкрепят прави-

телство с политически фигури 
от ГЕрБ.

трябвало да се отстрани 
от власт радев и да се попречи 
на “Възраждане” да отидат на 
нови избори, че щели да растат. 
такава аргументация е на ниво 
гимназиално съчинение. Всяко 
безчестие може да си намери 
политически есеисти, които да 
го оправдаят. но тогава дайте 
да наричаме този съюз “коа-

лиция на страха”. “коалиция 
на страха”, която моментално 
ще се превърне в “коалиция на 
войната”. 

И, честно казано, още през 

2020 г. в бурното лято на пло-

щадите имах подозрения към 
градската десница. Защото това 
бяха хората, които един път 
вече се отдадоха на Борисов. 
но мислех, че са се поучили от 
своята грешка. 

оказа се, че през цялото вре-

ме те просто са искали власт. 
като гледам как днешните им 
инфлуенсъри се опитват да за-

мазват срама от измамата и пре-

дателството, ми става ясно, че 
от тази общност никога нищо 
добро за България няма да из-
лезе.  

Важното е, че Победихме. 
нали така?
спомням си момент от се-

риала “капитан Петко Войво-

да”. след освобождението той 
отива при един от своите сърат-

ници - Арнаутина (ролята вели-

колепно се играеше от джоко 
росич), за да се опита да споде-

ли с него своите притеснения 
от това, което става в България. 
Бившият съратник обаче се е 
уредил на работа и му казва: 
“Ееех, войводо, бихме се, ама 
имаше защо”... 

Защо в случая означава 
службичка.

революцията победи. 
нашите излъгаха и се добра-

ха до властта.
край на битките.
дишайте свободно!

  �
Александър СИМОВ

Предателството на добрите сили

Гледам сълзливите кли-

шета на “сватбарите”... ня-

кои ще се впечатлят - бъл-

гарите сме милозливи хора. 
И в това няма нищо лошо. 
лошото е, когато използват 
тази добрина, за да ни мани-

пулират. 
Ето как: 
- Бойко си бил надмогнал 

егото…ах:)
страховете му надмогна-

ха достойнството му и го на-

караха да продаде надежди-

те на хората. страх и нищо 
друго - това го управлява. 

не отсега и не досега. И 
занапред ще е така. И все пак, 
едно е да го натискат и да се 
огъне, друго е да отива и да се 
моли, и сам да се предлага. 

само че - защо не ни ка-

заха преди изборите? 
Защо не ни казаха преди 

изборите, че ще правят тази 
срамна коалиция на позора? 

дали тогава “сватбари-

те” щяха да имат такива ре-

зултати? 
не, разбира. 
съединението било пра-

вело силата - друга “сватбар-

ска” герб-опорка:) 
като се съюзите с джен-

дърите, знаете ли на кого ще 
направите силата? 

на сорос и на еднополо-

вите бракове. 
Защото - както много до-

бре знаете - лично неговият 
чирак Иван кръстев ви сва-

тоса. този, когото разхожда-

те из софия с коли с черни 
стъкла до тайните ви кварти-

ри, където сключвахте срам-

ните договорки. 
лично този чирак на дя-

вола ви сложи черните пръс-

тени и сега ще трябва да пра-

вите каквото ви каже този, 
на когото се подчинихте. 

Защо не казахте преди 
изборите? 

Че ще се сватосате с вра-

говете на семейството и де-

цата - конкретно българско-

то семейство и българските 
деца? 

Че ще си легнете в едно 
легло със сорос?

Защо не казахте преди 
изборите? 

Излъгахте ли тогава, че 
няма да правите коалиция 
под никаква форма и с ни-

чий мандат? 
Излъгахте. 
лъжете ли сега, че го пра-

вите за доброто на всички? 
лъжете.
Ако беше добро, щяхте 

да го кажете преди изборите, 
нали?

но не е добро, а е зло. И 

вие знаехте тогава, че лъже-

те. Знаете и сега, че лъжете. 
тогава може да са ви вярва-

ли (не и аз нито за миг). 
сега обаче никой не ви 

вярва. 
Включително и партий-

ните подмазвачи покрай вас, 
с които ще си внушавате вза-

имно каква огромна жертва 
правите за родината, ах! как 
се жертвате…

Единствената жертва от 
вашите действия е пожерт-

ваното доверие на хората 
във вас. 

Предстои натиск за 
промяна в конституцията, 
пълзящ преврат срещу се-

мейството и посегателство 
срещу децата на България. 

И вие участвате в това 
срамно, позорно светотат-

ство, но не като жертви, а 
като палачи!

Защо не казахте преди 
изборите?

Фейсбук

Борисов хиляда пъти каза, че няма да под-

крепи кабинет с мандата на ПП-дБ. клекна. 
някой ден вероятно ще разберем защо. Или ще 
го усетим. с какви заявки обаче анонсираха ро-

тационното управление:
- трябва да се приеме бюджет, чудесно;
- ще се запазят социалните разходи - това 

означава, че ще се ЗАмрАЗят;
- няма да се променя данъчната система - 

парите ще си останат у тия, които спечелиха от 
кризата;

- ще внесат бюджет с 3% дефицит! 
някой въобще представя ли си колко страш-

но е това?! И как зализаните, програмирани го-

ворещи глави на кукловодите буквално преди 
час казаха, че хората ще поемат тежестта на 
кризата?

Страшно е...
  �

Ваня ГРИГОРОВА

Защо не казахте преди изборите? 

  �
Александър УРУМОВ

Евро-атлантическатаинтелигенциясамоза24часа
врътнасвоетоотношениекъмГЕРБиобявилъжатазапобеда
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Вярата наистина крепи чо-
века, но ние, младите учители, 
считаме, че време за губене 
няма. на забързания съвреме-
нен човек все не достига вре-
мето, за да анализира миналото 
и да прави изводи, препоръки 
и предложения за бъдещето. А 
имаме основание да кажем, че 
нещата в образованието ни не 
са добре и то по-скоро трябва 
да се реформира или по-точно 
казано - да се рестартира. 

От позицията на младостта 
си виждам отлично, че основен 
фактор в едно добро образование 
е личността на учителя. мога да 
се гордея с моите предци, които 
още от епохата на Възраждането 
са били учители. Пра-пра дядо 
ми Георги Величков е започнал 
като учител в далечната 1896 
година,  моята баба Агница Ге-
оргиева спирова, дългогодишна 
учителка по български език и ли-
тература в ПГ “Христо Ботев”-
дупница, и бивш инспектор в 
отдел “народна просвета” към 

някогашния Окръжен народен 
съвет в кюстендил продължава 
традицията. Заедно с дядо ми 
милчо спиров-бивш учител и 
директор на сПтУ и автор на 
учебник, подготвиха пътя, по 
който и баща ми и майка ми 
продължиха традицията. мно-
го поводи съм имал да слушам 
ученици на баба Агница, които 
са споделяли своите впечатле-
ния за притежаваните от нея ка-
чества. качества, издигнали я до 
нивото на обичан преподавател, 
който непринудено спечелва 
любовта на учениците. В нача-
лото на една нова учебна година 
имах възможност да разговарям 
с даниела димитрова, препода-
вател по английски език в ЮЗУ 
“неофит рилски” и майка на мой 
приятел от детството - йоан. тя 
е била ученичка на моята баба 
Агница спирова и в навечерие-
то на въпросната учебна година 
пожела да посети вечния дом 
на баба ми в траурния парк на с. 
Шишковци, кюстендилско. съ-

щото село, в което повече от 26 
години е творил един от най-го-
лемите ни художници - Влади-
мир димитров - майстора, къде-
то е уредена като музей къщата, 
обитавана от великия творец. 

В деня на Преображение 
Господне даниела димитрова 
пристигна с моите родители - 
Антони и светла стоянови. По-
сетихме траурния парк, в който 
отдалече се откроява паметни-
кът от черен гранит. със златни 
букви върху него се чете името 
й, както и написаният от нея 

текст за химн на с. Шишковци. 
Ученичката на баба Агница 
приседна върху черния гранит, 
наведе глава, а с дясната си ръка 
положи свежи цветя под порт-
рета й. едноминутно мълчание 
и две сълзи окъпаха гранитната 
плоча. една минута, а в нея бе 
събрана и голямата човешка 
благодарност, но и мъка, че лю-
бимата учителка вече не е меж-

Празник е! най-хубавият! най-бъл-
гарският! Празник, който като църковен 
е отбелязван още през 11 век, а за първи 
път се чества като всенароден ден на 
просветата през 1851г. в гр. Пловдив. 

това е много специален празник за 
нас  българите, където и да се намира-
ме, защото всеки  помни и тачи този 
ден. Защото почитаме святото дело на 
братята кирил и методий. Защото няма 
друг народ, който да празнува своя ден 
на буквите. Защото всяка година казва-
ме и си спомняме, че благодарение на 
нашите букви сме запазили своя род и 
език - дори във времената на робство.

и макар, че е празник, не можем да 
не кажем, че днес българското обра-
зование е изправено пред сериозни и 
тежки проблеми. За 33 години преход 
не можахме да намерим път и посока за 
образованието на децата ни. и така се 
стигна до днес - реформи заради самите 
реформи, тежко, абстрактно и нераз-
бираемо за децата учебно съдържание, 
увеличаваща се неграмотност, ранно 
отпадане от училище и учители, поло-
вината от които след 5 до 7 години ще 
са на пенсионна възраст.

От десетилетия учебното съдържа-
ние бавно но неотклонно измества фо-
куса от традиционните ценности и раз-
бирания на българина, към нетипични 
за нас разбирания за живота и бита на 
хората. Постепенно се подменя истори-
ята ни, съобразно политически удобни 
тенденции, което поражда изкривяване 
на историческите факти и обезличаване 

на историческото ни минало. Обезлича-
ват се празници и традиции, съхранили 
ни като народ в столетията. народ без 
история е, като растение без корен, на-
род безличен, и зависим. същите сили, 
които искат да ни обезличат като на-
род, сега преминават следващата крач-
ка, вкарвайки в умовете на децата ни 
разбирания, които рушат семейните 
връзки и ценности и създават себично 
и егоцентрично полово дезориентирано 
поколение. допуснем ли това, Бълга-
рия ще е изправена пред безпрецедент-
но изпитание - рискуваме да допуснем 
унищожаване на нацията ни, което не  
успя да направи дори многовековното 
робство. това беше и основната причи-
на да инициираме референдума, който 
набира сила в цялата страна с въпрос: 
“Подкрепяте ли въвеждане на забрана 
за обучение, възпитание и пропаганда, 
свързани с промяна на пола и с концеп-
ции за друг пол, различен от мъжки и 
женски, сред деца и ученици в образо-
вателната система на България?”.  

и понеже е празник, и понеже в осно-
вата му е трудът и всеотдайността на бъл-
гарския учител, нека да си припомним 
една много показателна случка в нашето 
далечно минало - преди повече от 1100 
години по нашите земи. след създаване-
то на буквите ни от кирил и методий, 
след гоненията на учениците им, за кои-
то знаем от историята, един велик бълга-
рин - княз Борис I ги приютява. той има 
план. Във всички български църкви да 
се служи на български. За седем години 

този план е изпълнен. За хилядите църк-
ви в България са преведени на новата аз-
бука хиляди църковни книги. няколкото 
ученици на двамата братя с техните тор-
бички с по няколко книги били крайно 
недостатъчни. За обучението и ръчните 
преписи се е изисквало време, но Борис 
се е подготвил и за това. Учениците на 
кирил и методий започват да обучават 
бъдещите български свещеници и учите-
ли. и когато една есенна утрин през 893 
г., всички български църкви отварят све-
щените книги и запяват благодарствени 
химни на чист български език, византий-
ците и римляните са потресени, а бълга-
рите са във възторг. Всичко това се слу-
чило за седем години, в онези времена! 
Защото е имало вяра и цел!

днес е съмнително, че толкава ма-
щабно нещо може да се случи за такъв 
кратък период, макар, че сме във века 
на технологичната революция. Затова 
пък, неофициално, подмолно и под раз-
лични форми, в българското училище 
навлизат съмнителни теории, които по 
същество отричат многовековните ни 
национални ценности.

Затова, точно днес, на този оби-
чан, тачен и предаван на поколенията, 
празник, се обръщаме към българските 
учители - носители на знанието и про-
дължители на българските национални 
традиции. Продължението на случката 
е: За да се увери, че подготовката на 
великото дело върви както трябва, княз 
Борис посетил Охридската школа. кли-
мент любезно го поканил да седне на 

неговия стол. Борис обаче отказал с ду-
мите “Учителският трон е най-високият 
и на него няма право да седи, ни княз, 
ни цезар, ни някой друг!” 

скъпи учители, от висотата на този 
трон, не позволявайте да загасне в ду-
шите на децата ни стремемежът към 
знание, колкото и да е трудно днес, това. 
не позволявайте да се подменят изкон-
ните български ценности с фалшиви, 
модерни, изкривяващи представата им 
за живота и за света, псевдоценности. 
Вие сте тези, които могат в най-голяма 
степен да запазят недокоснати “крилете 
на пеперудите”, както казваше за децата 
големият българин Антон дончев!

скъпи българи, стара истина е, че 
каквото е днес училището ни, такова 
утре ще е бъдещето ни! на каквото днес 
учим децата си, такова общество ще 
имаме утре! Подкрепете всяко усилие, 
което цели да отгледаме здрави, подгот-
вени, обичащи семейството и рода си, 
български деца - нашето бъдеще!

Честит празник на буквите българ-
ски!

Честит празник на българската про-
света и култура, чрез които да съхраним 
за идните поколения род и родина!

Инициативен комитет за про-
веждане на референдум за забрана на 
обучение, възпитание и пропаганда, 
свързани с промяна на пола и с кон-
цепции за друг пол, освен мъжки и 
женски, пред деца и ученици в образо-
вателната система на България

Гордея се, че съм 
пето поколение учител  

ПоздравлениезаДеняна
българскатапросветаикултура

инаславянскатаписменост

  �
Емил Стоянов, 26-годишен учител

ду живите. Гледах тази среща и 
си мислех, че добрият човек и 
мъртъв се обича. на тръгване 
даниела каза: “сбогом, скъпа 
учителко, обикнах Ви още от 
първия учебен час, а Вашата 
професия ми стана до такава 
степен потребна, че цял живот 
няма да се разделя с нея!”

Обикновено добрите и та-
лантливи хора нямат дълъг жи-
вот, но те оставят пътеки в пра-
вилната посока, по който тръгват 
следващите добри и кадърни 
хора. събрани в едно цяло, тези 
пътеки изграждат пътя, по който 
би трябвало да върви и образо-
ванието, ако е поверено в ръце-
те на способни преподаватели 
и ръководители. Защото, както 
гласи една персийска поговорка: 
“Пътят е по-мъдър от този, кой-
то тръгва по него!”.

избирайки професията учи-
тел аз не само запазих семей-
ната традиция от 1896 година и 
достойното име УЧитеЛ, но и 
полагам и ще полагам усилия да 
продължа творческия път на мо-
ите предци-учители.

Празник е! 
Най-хубавият! 

Най-българският!

Емил Стоянов с негови ученици от 81 СоУ, София
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Работилница за деца 
и изложба за Найден Геров 
в РИМ - Пловдив

снимкаРим-Пловдив

Регионалният исторически музей в 
Пловдив ще работи на 24 май с всички-
те си експозиции, които ще приемат 
посетители между 9 и 18 ч. с входен 
билет. От 10 и от 13 ч. в къщата му-
зей “Христо Г. Данов” ще се осъщест-
ви работилница за деца, демонстрира-
ща графични техники за отпечатване 
с машина и на ръка. В 14 ч. в експозици-
ята “Българско Възраждане” ще бъде 
открита изложбата “Събралъ и на-
рядилъ Найденъ Геровъ, а на святъ из-
важда Регионален исторически музей 
- Пловдив”, посветена на 200 години 
от рождението на Найден Геров, на 
неговия личен и професионален път.

Трилогията на Слав Хр. 
Караславов „Солунските 
братя” с ново издание

Първата книга 
от знаменитата 
трилогия “Солун-
ските братя” на 
Слав Хр. Караславов 
(1932-2002) - “Све-
тът на надежда-
та”, излезе в ново 
издание. Нейното 
публикуване е част 
от кампанията 
“Дни на българска-
та книга”, която 
изд. “Хермес” организира за поредна 
година. Трилогията “Солунските бра-
тя” проследява трудния път на свети-
те братя Кирил и Методий в мисията 
им да стигнат до сърцата на хората 
с Божието слово. Създаването на но-
вата азбука и разпространението на 
книжнината ги превръща в небесните 
покровители на цялото славянство.

Топли приказки 
от „Маргаритка”

С о ц и а л н и я т 
проект “Марга-
ритка” подарява 
на най-малките 
сред нас вълшебна 
аудиоприказка за 
Азбуката специал-
но за празника 24 
май. Гласовете на 
Вики Терзийска (Вики от “Масти-
ло”), актьорите Димитър Иванов-
Капитана и Диляна Спасова, авто-
ра на приказката Илия Деведжиев 
и децата Алина Данчева и Сава 
Тодоров ни пренасят в магичната 
страна на буквите. Аудиоприказ-
ката “Биби и Мими спасяват аз-
буката” е първата от поредицата 
“Топли приказки”. Тя ще представи  
11 заглавия, които се разпространя-
ват безплатно в онлайн платформи-
те за аудио- и видеосподеляне.

КИРИЛВЪЛЧЕВ,
генералендиректорнаБТА
МИГЛЕНАТАЧЕВА,директорна
Националнияинститутнаправосъдието
РУСИСТАТКОВ,
членнаНадзорниясъветнаАгенцията
запубличнитепредприятияиконтрол
ТОМАЗДРАВКОВ,рокмузикант
Доц.ЯСЕНВЪЛЧАНОВ,
балетист,педагог

Националният литерату-

рен салон “старинният фай-

тон” организира премиера 
на новата книга на Никола 
Иванов “уроците на Иван 
динков”. “Иван динков бе 
един от стожерите на бъл-

гарската литература - четем 
на корицата отзад думите на 
автора, - един от пазителите 
на нейните скрижали. той 
беше машина за метафори, 
един безотказен и съвършен 
инструмент за най-висока 
поезия и изкуство. Не поет, а 
поетище. стиховете и книги-

те му са като скулптурите на 
великия Хенри мур - единни, 
могъщи, непоклатими, нео-

провержими.”
“уроците на Иван дин-

ков” е книга със сложна 
композиция. От една стра-

на, литературнокритически-

те изследвания на Никола 
Иванов (“уроците на Иван 
динков”, “За литературно-

критическите критерии” и 
“третата класическа поема в 
българската литература”). От 
друга страна, две интервюта 
с Иван динков, по-скоро - 
откъс от анкетата на Никола 
Иванов с Иван динков от 
2000 г., онасловен “Поезия-

та е вдовицата на живота”, и 
едно “задочно интервю” със 
същите въпроси под същото 
заглавие, съставено от лите-

ратурния критик, в което от-

говорите са цитати от Иван-
динкови стихотворения и 

проза (книгите с размисли, 
фрагменти и спомени “По-

чит към литературата”, 1980, 
“Навътре в камъка”, 1986, и 
“Време под линия”, 2001). 
От трета страна, е представе-

на поезията на Иван динков 
в съставителство на Никола 
Иванов. Подбрани са стихо-

творения от десет лирически 
книги, сред които “Епопея на 
незабравимите” (1963), “На 
юг от живота” (1967), “ан-

тикварни стихотворения” 
(1977), “урна” (1996), “спа-

зми от отечеството” (1999), 
“славянски псалми” (2001), 
“табакера” (2003) и др.

слово ще произнесе д-р 
Елена алекова, ръководител 
на салона. следва разговор с 

Никола Иванов. Ще про звучат 
изпълнения на флейтистката 
майя сергиева-Богданова.

Вечерта ще се състои на 
25 май от 18 ч. в къщата му-
зей “Димитър Благоев - Дя-
дото” в София (ул. “Лайош 
Кошут” 34, сп. “Руски па-
метник”).

Премиера на книгата „Уроците 
на Иван Динков” във Файтона

През 2023 г. се отбелязва 1160-го-

дишнината от създаването на глаголи-

ческата азбука от св. константин-кирил 
Философ. Във връзка с това екип, ръ-

ководен от доц. д-р явор милтенов от 
Института за български език на Българ-

ската академия на науките, е подготвил 
изложбата “Истории от глаголически 
времена”, която е експонирана в гради-

ната “кристал” в столицата.
Често чуваме, че единствено кири-

лицата е българската азбука, с която 
сме допринесли за развитието на лите-

ратурата, езика и културата на редица 
съвременни държави и за културното 
многообразие в Европа. Но това не е 
така, защото България става дом и за 
глаголицата, донесена от кирило-мето-

диевите ученици. По-старата писменост 
се е употребявала активно в земите, ко-

ито са били част от Първото българско 
царство, следи от нейното използване 
откриваме и по време на византийското 
владичество, а дори и до края на XIV в., 
посочват от екипа.

Целта на изложбата е да се покажат 
слабо познати аспекти на глаголическата 
писмена традиция и ролята на България 
за съхраняването и препредаването й. 
Експонирани са изображения с висока 
резолюция на глаголически ръкописи и 
епиграфски паметници, много от които 
не са били показвани пред широката об-

щественост, а и пред научна аудитория. 
снимковият материал е подбран по та-

къв начин, че да илюстрира непознати 
за обществеността страни от работата и 
на книжовниците, и на обикновени хора, 
владеещи писменото изразяване.  

Проектът е осъществен като част от 
Националната научна програма “разви-

тие и утвърждаване на българистиката 
в чужбина”, финансиран от министер-

ството на образованието и науката, и със 
съдействието на дирекция “култура” 
при столичната община.

Изложба „Истории от глаголически времена” 
е подредена в градината „Кристал”

Първият културен фести-

вал, посветен на българска-

та писменост, литература и 
творчество - “да поЧетем”, 
ще се състои днес, 24 май, 
научи дума от яна стефа-

нова, агенция Imp-Act. Още 
от сутринта площад “сла-

вейков” ще осъмне с цветна 
фестивална визия, аудиопро-

изведения от бележити писа-

тели, зона за четене и базар 
за книги. През целия ден от 
11 до 20,30 ч. артисти, авто-

ри, актьори, литературни це-

нители и изпълнители ще се 
качат на сцената с поредица 
от съвременни прояви, вдъ-

хновени от българското сло-

во и един от най-значимите 
културни празници. малки и 
големи могат да се включат 
в детска работилница, пе-

шеходни обиколки, музеен 
тур, куиз, четения и срещи с 
автори, импро театър и рап 

концерт, всички те, вдъхно-

вени от родното творчество и 
писменост. 

Посетителите ще могат да 
се потопят в аудио и визуална 
атмосфера с произведения на 
класически и съвременни ав-

тори от каталога на Storytel и 
галерия от избрани стихотво-

рения по перголите на пло-

щада. На метри от пейката на 

Петко и Пенчо славейкови 
ще се разтвори голямата книга 
на Orange с богата селекция от 
творби на български автори. 

Фестивалната програма се 
открива в 11 ч. с работилница 
за малки разказвачи заедно с 
писателката катя антонова 
и актрисата силвия Петкова. 
те са специалната изненада 
на платформата за аудио и 

е-книги Storytel за децата. За 
по-големите от 17 ч. предстои 
среща с Цветелина Цветкова 
и нейната култова героиня от 
северозапада лейди Гергана. 

Всички желаещи да съче-

таят познанието с разходка 
могат да се включат в пеше-

ходните обиколки “кварта-

лът на писателите”. В 10, 14 и  
16 ч. младият автор Виктор 
топалов ще разкаже истори-

ите на едни от най-знаковите 
автори, творили около пло-

щад “славейков”. В следобед-

ните часове автори, артисти и 
публика ще се впуснат в лите-

ратурни забавления.
Вечерната програма про-

дължава в 19,30 ч. с актьори-

те от импро театър “както ви 
харесва”. Епичен финал на 
фестивала ще постави от 20 ч. 
музикалният поет Жлъч с пър-

вото рап изпълнение на вели-

ки български стихотворения.

„Да поЧетем” на 
площад „Славейков”
детскаработилница,пешеходниобиколки,музеентур,четенияисрещи
савтори,импротеатърирапконцертсавпрограматанафестивала

колажагенцияImp-Act
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21 март - 20 април

22 юни - 23 юли

21 април - 21 май

24 юли - 23 август

22 май - 21 юни

24 август - 23 септември

24 септември - 23 октомври

22 декември - 20 януари

24 октомври - 22 ноември

21 януари - 19 февруари

23 ноември - 21 декември

20 февруари - 20 март

Ден на Българската азбука, про-
светаикултураинаславянскатакни-
жовност

Официаленпразник,посветеннаде-
лотонасветитеравноапостолиКирили
Методий,създателинаславянскатапис-
меност.Заофициаленпразник24майе
обявенсрешениенаДеветотоНародно
събраниена30март1990г.

преподобни симеон всеотдайно
извършвалсвоямонашескиподвигв
иметонаБога

Св.СимеонСтълпник,Дивногорец,е
наречентака,понежесеподвизавална
стълп-кулаипонежетозистълпбилпо-
строеннапланината,нареченаДивна.

Симеон се родил в Антиохия Сирий-
скав522г.МайкамуМартаследсмъртта
намъжаси,загиналподразвалинитена
своятакъщаповременаземетресение,
възпитаваласинасивгорещалюбовкъм
Бога,откоятобилопроникнатонейното
собственосърце.Нейнотовъзпитателно
въздействие, възприето от младенеца,
гопревърналовизбрансъсъднаБожи-

ятаблагодат.
Когато Симеон бил на пет години,

майка му го поверила на светия старец
Йоан Стълпник, който се подвизавал в
пустинята. Подражавайки му, Симеон
пожелал подобен подвиг и скоро над-
минал своя учител с истинско ангелско
търпение. Опитният старец Йоан, боей-
ки се да не би нежният отрок да изне-
могнеотнепосилнияподвиг,госъветвал
данесепредаванатакъвпреждевреме-
нентруд.НоСимеон,подкрепянсвише,
продължавал своето молитвено стоене
предБога.

Минали шест години и той поискал
по-високстълп,задасеотстранипове-
че от земята. Построили му друг стълп,
висок 40 лакти. Като прекарал на него
осемгодини,Симеонпобожественоот-
кровениеотишълвДивнагора,воколно-
ститенаАнтиохия,итам-нависокхълм
-основалобителистълпвърхускала.

При своя монашески подвиг св. Си-
меон така разпределял времето си: от
сутрин до деветия час той се молел,
следтовасеотдавалначетенеиписане
дозалез-слънце,следтовапаксемолел
ибезсънстоялнамолитвадозори.Ана

разсъмване "заповядал на съня като на
свойслугададойдепринегонезадълго,
икатоподрямвалмалко,събуждалсеи
започвалсвояден".

На33годиниприелсвещенически
сан

Младият подвижник получавал сви-
шевеликиоткровения.Тойсеизпълнил
с мъдрост, а народът, който се събирал
около стълпа, благоговейно слушал не-
говитепоучения.Стълпникътсеотегча-
вал от своята слава и от честите посе-
щения на народа, затова и поискал да
се пресели на Дивна гора като по-уса-
мотено място; но и там народът идвал
при него, а той никому не отказвал по-
мощ - с добра дума, с изцеление или с
предупреждение. С прозорливост той
предсказвал бъдещи събития. Така той
предсказалсмърттанаантиохийскияар-
хиепископиземетресението,коетораз-
рушилоАнтиохия.

Св.Симеонприелпооткровениесви-
ше свещенически сан на 33 години от
селевкийския епископ Дионисий, макар
по-ранодаотказвалтазичест.Светите-

лятгозавелвцърква,тамгопосветилв
свещенически чин и с пеене на псалми
отновобилизведеннастълпа,накойто
преподобни Симеон в продължение на
70годининепрекъснатоизвършвалсвоя
велик подвиг до блажената си смърт в
596г.

ДНес четвъртък петък съБота
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КрАТъКДъжД

Работете самостоятелно. 
Не допускайте вмешател-
ства в работата, дори ако 
изглеждат добронамерени. 

Всичко, с което се заемате 
днес, ще ви върви, при това 
без абсолютно никакви ус-
ложнения.

Ще задълбочите конта-
ктите си в сферата на 
професионалните ви инте-
реси, което ще ви обогати.

Диетите, започнати днес, 
ще имат видим резултат, 
особено ако се правят с 
конкретна цел.

Планирате среща, но мо же 
да се наложи и да я отложи-
те. Приемете, че ще се със-
тои в по-подходящ момент.

Щадете здравето и най-
вече сърцето си, не се пре-
товарвайте с работа и 
вълнения.

Денят е добър за реализа-
ция на деловите ви плано-
ве. Може да разчитате на 
подкрепата на приятел.

На работното място бъ-
дете внимателни. Атмос-
ферата ще предразполага 
към конфликти.

Творческите ви умения са 
безспорни и без затрудне-
ния ще довършите започ-
нат проект.

У дома се налага в искрен 
разговор да изслушате 
претенциите на близките 
си.

Постигате свое намере-
ние, свързано с човек, на 
когото особено държите. 
Това ви зарежда с енергия.

Едно пътуване ще ви до-
несе вълнения и приятни 
емоции. Насладете му се 
максимално.

овеН

06.00 "Светулки в морето" - дет-
скитвфилм

06.55 Денят започва - сутрешен
блок с Христина Христова
иСимеониванов

09.20 На24майсБНТ-празни-
ченблок

12.00 Посветаиунас
12.30 "Не си отивай" - игрален

филм
14.05 "рилскиятпустинник"-Му-

зикалнапоемапотекстна
Тихомир Павлов и музи-
ка на отец Кирил Попов.
Спектакълътепосветенна
70годиниотвъзстановява-
нетонаБългарскатапатри-
аршия

15.35 Годишнинаградиза"Музи-
калносъбитиенагодината
-вечнатамузика2023"

16.30БНТпредставя:"СтефанЦа-
нев-живяхазстоживота"

17.30Болгарскаграматика-Олта-
ритенаБългария

17.45 Наградизаприносвнаука-
та"Питагор2023"-церемо-
нияпонаграждаването

19.00 Последният печели - за-
бавносемейнокуизшоу

20.00 Посветаиунас
20.30 Спортниновини
20.40 "Аскеер2023"-церемония

по връчване на годишните
наградизатеатралноизку-
ство - пряко предаване от
театър"Българскаармия"

22.40 "БорисI-Покръстването"-
играленфилм

00.45 На24майсБНТ-празни-
ченблок/п/

03.25 СБНТзавинаги/п/
04.25 ОлтаритенаБългария
04.40 Посветаиунас/пот20.00

ч./
05.10 Туризъм.бг/п/
05.40 Телепазаренпрозорец

05.10"БебеБос"-анимация,коме-
дия,семеен

07.00 "Тази сутрин" - информаци-
онно предаване с водещ
ЗлатимирЙочев

09.30"Предиобед"-токшоусво-
дещи Десислава Стоянова
иАлександърКадиев

12.00bTVНовините-обеднаеми-
сия

12.30"Нощназвездите"-спекта-
кълнаенчоКерязов

14.20 "любовнаекрана" -роман-
тичен,драма

16.10"11А"-драма,комедия
18.00"Станибогат"-куизшоусво-

дещМихаилБилалов
19.00 bTV Новините - централна

емисия
20.00 Премиера: "Неразказано в

историята:БоянМага"-до-
кументаленфилм

21.00"Аферата"Станибогат"-ми-
нисериал,еп.2

22.00 bTV Новините - късна еми-
сия

22.30 Премиера: "Камионджии" -
сериал,еп.3

23.30"Татенца"-сериал,еп.113
00.20 "Като на кино" - предаване

закино
00.30"Столичанивповече"-сери-

ал,с.9еп.9
01.20 "Скъпи наследници" - сери-

ал,еп.169
02.10bTVНовините/п./
02.40"Предиобед"/п./-токшоу
04.35 "любовнаекрана" -роман-

тичен,драма

07.00 "Здравей, България" - су-

трешенблок

12.00 НовинитенаNOVA

12.30 "любовенмесец"-игрален

филм

14.15 "Скритисъкровища"-игра-

ленфилм

16.00 НовинитенаNOVA

16.10 "Пресечна точка" - публи-

цистичношоу

17.00 "Семейнивойни" - телеви-

зионнаигра

18.00 "Голямото преследване" -

телевизионнаигра

19.00 Новините на NOVA - цен-

тралнаемисия

19.20 ТематанаNOVA

20.00 "Черешката на тортата"

(новсезон)-риалити

21.00 "Престъпен рай" (премие-

ра)-сериал,сезон1

22.00НовинитенаNOVA

22.30 "ФБр"-сериал,сезон3

23.30 "Частнидетективи"-сери-

ал,сезон1

00.30 "Черниятсписък"(премие-

ра)-сериал,сезон9

01.20 "рей Донован" - сериал,

сезон2

02.00 "Ямата"-сериенфилм

03.50 "Скритисъкровища"-игра-

ленфилм/п/

05.20 "Пресечна точка" - публи-

цистичношоу/п/

10.00АкадемияЗдравитал

11.00EuroTVShop

11.30Строителитенабългарско-

токнижовнодружество

12.30EuroTVShop

13.00Новини

13.15Несестрахувай!

14.15Балотаж

15.15Новини

15.30EuroTVShop

16.00Делници

19.30Новини

20.00Честноказано

22.00ГозбатанаБългария

23.00Новини

23.30Шесточувство

01.30EuroTVShop

03.30Балотаж

04.30Честноказано

06.30Делници

Църкватапочитана24майотданиенапасха.преп.симеонДивногорски
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Гледайте

Футбол
По Диема СПорт
Купа на българия, финал
19.00 ЦСКА 1948 - лудогорец 

По Диема СПорт 2
22.00 брайтън - Ман Сити 

По евроСПорт 1
Колоездене
13.30 обиколка 
на Италия, 17-и етап

тенИС
По макС СПорт 1
12.30, 19.00 ATP 250 в Женева

По макС СПорт 2
12.00, 16.00 ATP 250 в лион

Станаха ясни номина-
циите в 22-рото издание 
на анкетата “Футболист на 
футболистите”, съобщиха 
организаторите.

Допитването се про-
вежда в края на футболния 
сезон от Асоциацията на 
българските футболисти 
и е единственото по рода 
си у нас. В него гласуват 
всички футболисти от Пър-
ва и Втора лига - българи и 
чужденци. Целта е играчи-
те сами да изберат най-до-
брия между тях. Анкетата 
е за Футболист на футбо-
листите, Най-добър млад 
футболист и Най-добър 
треньор.

Състезателките от Жен-
ската футболна лига за 
осми пореден път също из-
бират най-добрата футбо-
листка за сезона.

Изискването е номини-
раните да са участвали в 
повече от половината офи-
циални мачове на своите 
отбори. Изключение се до-
пуска единствено за Най-
добър млад футболист.

Резултатите ще бъдат 
обявени, след като при-
ключи гласуването на фут-
болистите, а победители-
те ще бъдат наградени от 
Асоциацията на български-
те футболисти в началото 
на новия сезон.

Шерпският водач Ками 
Рита подобри собствения 
си рекорд, като изкачи връх 
Еверест за 28-и път, съоб-
щиха Ройтерс и АП, цитира-
ни от БТА.

Ками Рита, който е смя-
тан за един от най-великите 
планински водачи, достигна 
върха само ден след като 
колегата му Пасанг Дава из-
равни предишния му рекорд 
от 27 успешни стъпвания на 
Покрива на света.

Надпреварата за постиже-
нието започна, когато Пасанг 
Дава направи 26-ото си из-
качване на 14 май, с което из-
равни стария рекорд на Ками 
Рита. Три дни по-късно Рита 
стигна до най-високия връх на 
планетата за 27-и път.

Ками Рита изкачва Еве-
рест за първи път през 1994 
г. и оттогава прави това поч-
ти всяка година. Той е един 
от многото шерпски водачи, 
чиито умения са жизнено-
важни за безопасността на 
чуждестранните катерачи.

Освен Еверест, Рита е из-
качил и някои от другите най-
високи върхове в света - К2, 
Чо Ою, манаслу и Лхотце.

Стотици алпинисти са из-
качили Еверест или планират 
да направят своя опит този 
месец. Непалските власти са 
издали около 480 разрешител-
ни на чуждестранни катерачи 
- най-много за една година. 
Още толкова местни водачи 
ще придружават катерачите 
през активния сезон.

Една от най-сериозните пътно-
строителни компании в България 
- “Европейски пътища” - става гене-
рален спонсор на първото издание на 
L’Etape България от Тур дьо Франс. 
Страната ни ще бъде за първи път до-
макин на етап от легендарното коло-
ездачно състезание, като част от све-
товната верига, която се провежда под 
егидата на действителната Обиколка 
на Франция. Организатор от българ-
ска страна е Спортен клуб “Спорт за 
всички - София”.

Етапът в България ще се състои на 
30 юли по специално избрано от орга-
низатора трасе край Велинград и ще 
включва два маршрута - дълъг (102 км) 
и къс (57 км), при максимална дениве-
лация от 1700 м. В състезанието могат 
да участват всички желаещи - аматьори 
и професионалисти. Очакват се много 
чуждестранни колоездачи. За късата 
дистанция от 57 км ще бъдат допуска-
ни участници с всякакви велосипеди, а 
за дългата - само с шосейни.

XXXII кръг
Трета група (11-16)
Ботев Вр - Берое 2:0 1:0 маринов (59) 

2:0 Генов (62); Спартак Вн - Хебър 2:1 
0:1 Търтов (47) 1:1 микелс (63) 2:1 Еванд-
ро (71), Септември - Пирин 2:0.

11.БотевВр 32 8 8 16 26:56 32
12.Берое 32 8 6 18 28:49 30
13.Пирин 32 6 9 17 23:42 27
...................................................................................
14.Септември 32 6 7 19 27:47 25
...................................................................................
15.Хебър 32 6 5 21 21:55 23
16.СпартакВн 32 4 9 19 30:62 21

XXXIII кръг 
утре, 20.15: Берое - Спартак Вн; пе-

тък, 18.00: Хебър - Септември; събота, 
18.45: Пирин - Ботев Вр.

ТениС
„Ролан Гарос“, 
квалификации, I кръг
Сесил Каратанчева - Фернанда Го-

мес (мекс, №198) 3:6, 6:1, 6:3 
Димитър Кузманов (№208) - Емилио 

Нава (САЩ, №238) 3:6, 6:7(4)
Адриан Андреев (№214) - Франче-

ско маестрели (Ит, №201) 6:3, 6:4
WTA 250 в Страсбург
Виктория Томова (№71) - Ализе 

Корне (Фр, №59) 3:6, 6:4, 7:5

резултати

Популярният сръбски футболист 
от близкото минало Саво милоше-
вич ще бъде новият старши треньор 
на Левски, твърди сръбското издание 
MaxBet Sport.

Според информацията милоше-
вич е постигнал договорка с ръко-
водството на “сините” и още до края 
на седмицата ще пристигне в София, 
за да подпише с клуба от “Тодорини 
кукли”.

49-годишният сърбин направи 
впечатляваща кариера като футбо-
лист, но има скромен опит на треньор-
ското поприще. За последно той води 
Олимпия Любляна, а преди това бе 

начело на сръбския гранд Партизан, 
където даваше указания на сегашния 
треньор на ЦСКА и тогавашен капи-
тан на “черно-белите” Саша Илич.

милошевич има 102 мача и 37 
гола за националния отбор на бивша 
Югославия и за Сърбия. Като играч е 
защитавал цветовете на Астън Вила, 

Сарагоса, Парма, Еспаньол, Селта 
Виго, Осасуна и др.

Още няколко имена от бивша 
Югославия бяха споменавани като 
варианти за треньорския пост на Лев-
ски, сред които на черногореца миод-
раг Божович и на треньора на Църве-
на звезда милош милоевич.

Саво Милошевич 
ще води Левски

Обявиха номинациите 
за „Футболист 
на футболистите“

Етап на Тур дьо 
Франс ще има 
край Велинград

Анкетатасепровежда
за22-рагодина

НомиНациитев22-ротоиздаНие

Футболист на футболистите:
Кирил Деспподов, Игор Тиаго и Бърнард Текпетей (Лу-

догорец), Дюкенс Назон и Юрген матей (ЦСКА), Ивайло 
Чочев и Даниел Наумов (ЦСКА 1948), Филип Кръстев и 
Хосе Кордоба (Левски), Динко Хоркаш (Локо Пд).

най-добър млад футболист:
Светослав Вуцов, Нгуен Чунг До и Кристиян Стоянов 

(Славия), Пламен Андреев и марин Петков (Левски), Хрис-
тиян Петров и Станислав Шопов (ЦСКА), Николай Златев 
(Черно море), Красиан Колев (Ботев Пд), Тодор Павлов 
(Локо Пд).

най-добър треньор:
Саша Илич (ЦСКА), Илиан Илиев (Черно море), Лю-

бослав Пенев (ЦСКА 1948 и Хебър), Станимир Стоилов 
(Левски), Златомир Загорчич (Славия), Александър Томаш 
(Локо Пд).

най-добра футболистка:
Преслава йорданова и Силвия Кефалова (НСА), Николе-

та Бойчева и Нора Димитрова (Локо СЗ), Катерина-мария 
Равначка (Пирин), Вени-Дона Сърбинска (Спортика), мар-
тина Илиева (Етър), Силвия Найденова (Севлиево лейдис), 
Антонина Шопска (Спортика), Жасмина Атанасова (ЛП Су-
пер спорт).

Шерпът Ками Рита изкачи Еверест за 28-и път

СнимкАБТА

Ками Рита


